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ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΣΤΟ ΕΡΩΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ ΤΟΥ ΕΥΡΩΠΑΪΚΟΥ 

ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΙΟΥ 

ΕΡΩΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ ΠΡΟΣ ΤΗΝ ΥΠΟΔΕΙΧΘΕΙΣΑ ΕΠΙΤΡΟΠΟ 

Μαρέιντ ΜΑΓΚΙΝΕΣ 

Επίτροπος αρμόδια για τη Χρηματοπιστωτική Σταθερότητα, τις 

Χρηματοπιστωτικές Υπηρεσίες και την Ένωση Κεφαλαιαγορών 

 

1. Γενική επάρκεια, προσήλωση στην ευρωπαϊκή ιδέα και προσωπική ανεξαρτησία 

Ποιες πλευρές των προσωπικών σας προσόντων και της εμπειρίας σας έχουν ιδιαίτερη 

σημασία για την ανάδειξή σας σε Επίτροπο και την προώθηση του ευρωπαϊκού γενικού 

συμφέροντος, ιδίως στον τομέα για τον οποίο θα είστε υπεύθυνη; Τι είναι αυτό που σας 

παρακινεί; Πώς θα συνεισφέρετε στην προώθηση του στρατηγικού προγράμματος της 

Επιτροπής; Πώς θα εφαρμόσετε την ενσωμάτωση της διάστασης του φύλου και θα 

συμπεριλάβετε την προοπτική του φύλου σε όλους τους τομείς πολιτικής του 

χαρτοφυλακίου σας; Ποιες εγγυήσεις ανεξαρτησίας μπορείτε να δώσετε στο Ευρωπαϊκό 

Κοινοβούλιο και πώς θα εξασφαλίσετε ότι οποιεσδήποτε παρελθούσες, τρέχουσες ή 

μελλοντικές σας δραστηριότητες δεν θέτουν εν αμφιβόλω την εκτέλεση των 

καθηκόντων σας εντός της Επιτροπής; 

 

Η 16ετής πείρα μου στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, σε μια σειρά επιτροπών και σε διάφορους 

τομείς πολιτικής, μου έδωσε τη δυνατότητα να εμβαθύνω στη διαμόρφωση της πολιτικής της 

ΕΕ. Διετέλεσα Αντιπρόεδρος του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου από το 2014, και το 2017 

εξελέγην πρώτη Αντιπρόεδρος του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου από συνβουλευτές του 

Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, για να εκπροσωπώ τα συμφέροντά τους στη λειτουργία του 

θεσμικού οργάνου και στις σχέσεις του με άλλα θεσμικά όργανα (όπως ο ρόλος μου στις 

σχέσεις με τα εθνικά κοινοβούλια). Εδώ έχω προωθήσει τον ρόλο του Κοινοβουλίου ως 

άμεσα εκλεγμένου θεσμικού οργάνου που εκπροσωπεί τους Ευρωπαίους πολίτες. Η εμπειρία 

μου στο Κοινοβούλιο σημαίνει ότι γίνομαι δέκτης πολλών απόψεων, γεγονός που με κάνει 

καλό διαπραγματευτή και γεφυροποιό μεταξύ ενίοτε πολύ διαφορετικών απόψεων. 

Η πρώτη μου μεγάλη πολιτική πρόκληση ως ευρωβουλευτή ήταν η προεδρία της εξεταστικής 

επιτροπής για την εταιρεία Equitable Life Assurance Society. Το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο 

άκουσε και απάντησε στους ισχυρισμούς των ασφαλισμένων που είχαν υποστεί οικονομική 

ζημία. Οι εργασίες μας είχαν ως αποτέλεσμα την καταβολή αποζημίωσης στους 

ασφαλισμένους από τη βρετανική κυβέρνηση. Οι συστάσεις της επιτροπής οδήγησαν σε 

αλλαγές πολιτικής μέσω του κανονισμού «Φερεγγυότητα ΙΙ». 

Το υψηλό αίσθημα καθήκοντος που με διακρίνει αποτελεί για μένα ισχυρό κίνητρο ώστε να 

ανταποκριθώ με τον καλύτερο δυνατό τρόπο σε όποιον ρόλο αναλάβω. Πριν εκλεγώ το 2004, 

η πορεία μου στη δημοσιογραφία βασιζόταν στην αρχή αυτή. Στη δημόσια ζωή, έχω πλήρη 

επίγνωση της ευθύνης μου έναντι των ψηφοφόρων και των προβλημάτων που τους 

απασχολούν —ακούγοντας και στηρίζοντάς τους και ενσωματώνοντας τις προοπτικές τους 

στη χάραξη της ευρωπαϊκής πολιτικής. Πιστεύω στην εγγύτητα με τους πολίτες και 

βρίσκομαι τακτικά κοντά στις επιχειρήσεις, στα σχολεία, στους εργαζομένους και στους 
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αγρότες —προσπαθώντας να καταστήσω την ΕΕ μια πραγματικότητα γι’ αυτούς και πάντα 

συνδέοντας την εργασία μου με τη διαβίωσή τους. 

Μέσα από αυτή τη διαδικασία, κατανοώ σε βάθος τη σημασία της χρηματοπιστωτικής 

σταθερότητας και των χρηματοπιστωτικών υπηρεσιών για τις επιχειρήσεις, την κοινωνία και 

τους πολίτες. Το χαρτοφυλάκιο της χρηματοπιστωτικής σταθερότητας, των 

χρηματοπιστωτικών υπηρεσιών και της Ένωσης Κεφαλαιαγορών επηρεάζει άμεσα και 

καθημερινά τους πολίτες μας, ιδίως σε περιόδους οικονομικής κρίσης. Η Επιτροπή έχει 

προτείνει μέτρα για τη στήριξη της οικονομίας και των νοικοκυριών, που εστιάζονται στη 

συγκεκριμένη και άνευ προηγουμένου πρόκληση που προκάλεσε η πανδημία. 

Οι πολιτικές κατευθύνσεις της Προέδρου φον ντερ Λάιεν αφορούν την ενίσχυση της ΕΕ σε 

εσωτερικό και εξωτερικό επίπεδο. Είναι σημαντικό να περάσουμε το μήνυμα αυτό στη βάση 

μας, στις κοινότητες σε όλα τα κράτη μέλη. Το έργο μου ως βουλευτή του Ευρωπαϊκού 

Κοινοβουλίου αφορούσε ανέκαθεν τη σύνδεση αυτή, να δίνω εξηγήσεις και απαντήσεις στις 

ανησυχίες των πολιτών. 

Δεσμεύομαι να φέρω σε πέρας τα καθήκοντα που μου ανέθεσε η Πρόεδρος φον ντερ Λάιεν. 

Όσον αφορά τη διασφάλιση μιας οικονομίας στην υπηρεσία του ανθρώπου, δεσμεύομαι να 

ολοκληρώσω την Τραπεζική Ένωση: η σημερινή ατελής κατάσταση υπονομεύει τη 

χρηματοπιστωτική σταθερότητα. Θέλω να συνεχίσω το έργο για τη δημιουργία μιας Ένωσης 

Κεφαλαιαγορών, ώστε τα κεφάλαια να μπορούν να κυκλοφορούν πιο ελεύθερα στην Ένωση, 

στηρίζοντας τις επιχειρήσεις, ιδίως τις ΜΜΕ, τους επενδυτές και τους πολίτες. 

Στο πλαίσιο του χαρτοφυλακίου χρηματοπιστωτικών υπηρεσιών γνωρίζω ότι μπορώ να 

συμβάλω καθοριστικά σε μια Ευρώπη με ουδέτερο ισοζύγιο άνθρακα έως το 2050 με το 

θεματολόγιο βιώσιμης χρηματοδότησης, καθώς και σε μια Ευρώπη έτοιμη για μια ψηφιακή 

εποχή μέσω μιας νέας στρατηγικής χρηματοοικονομικής τεχνολογίας και μιας κοινής 

προσέγγισης για τα κρυπτονομίσματα. 

Χαιρετίζω την ισχυρή υποστήριξη του παρόντος Κοινοβουλίου για την ενσωμάτωση της 

διάστασης του φύλου. Χαιρετίζω το έργο της Επιτροπής Οικονομικής και Νομισματικής 

Πολιτικής του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου στο θέμα αυτό, και ιδιαίτερα την άσκηση πίεσης 

στα κράτη μέλη να ασχοληθούν με την ενσωμάτωση της διάστασης του φύλου στη 

διαδικασία διορισμού για τις Ευρωπαϊκές Εποπτικές Αρχές. Έχω πλήρη επίγνωση της 

ανάγκης να γίνουν περισσότερα για την αντιμετώπιση της ανισορροπίας όσον αφορά τους 

ρόλους και το καθεστώς των γυναικών σε πολλά πεδία της οικονομίας. Στον τομέα των 

χρηματοπιστωτικών υπηρεσιών, ιδίως σε επίπεδο διοικητικού συμβουλίου και διευθυντικών 

θέσεων, οι γυναίκες είναι πολύ λίγες. Γενικότερα, είμαι ενθουσιώδης με την κοινωνική 

διάσταση στο χαρτοφυλάκιο της χρηματοπιστωτικής σταθερότητας, των χρηματοπιστωτικών 

υπηρεσιών και της Ένωσης Κεφαλαιαγορών, η οποία περιλαμβάνει τη διασφάλιση της 

ισότιμης πρόσβασης των γυναικών σε κεφάλαια και χρηματοπιστωτικές υπηρεσίες. 

Πιστεύω ακράδαντα στην αξία της Ευρωπαϊκής Ένωσης και στις αξίες της ΕΕ. Τώρα 

περισσότερο από ποτέ, πρέπει να υπενθυμίσουμε στον εαυτό μας και στους πολίτες μας ότι οι 

αξίες αυτές μπορούν να διαβρωθούν. Αυτός είναι ο λόγος για τον οποίο, όπως κατά το 

παρελθόν έτσι και για το μέλλον, θα επικεντρωθώ στην ισχυροποίηση της ΕΕ με κάθε τρόπο. 

Αναλαμβάνω την ευθύνη της συμμετοχής μου στην Επιτροπή με τη μέγιστη σοβαρότητα και 

με πλήρη συνείδηση του μεγέθους της ευθύνης αυτής. Ως βουλευτής και Αντιπρόεδρος του 

Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, έχω σεβαστεί πλήρως τις Συνθήκες της ΕΕ και την υποχρέωσή 

μου να ενεργώ προς το ευρωπαϊκό συμφέρον, και θα συνεχίσω να τηρώ τη δέσμευση αυτή 
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εάν επιβεβαιωθεί ο διορισμός μου ως Επιτρόπου. Θα ακολουθήσω το πνεύμα και το γράμμα 

του κώδικα δεοντολογίας των Επιτρόπων, συμπεριλαμβανομένης της επικαιροποίησης της 

δήλωσης συμφερόντων μου σε περίπτωση αλλαγών. Θα αποφύγω κάθε κατάσταση που θα 

μπορούσε να θέσει υπό αμφισβήτηση την ανεξαρτησία ή την αμεροληψία μου και θα 

ενημερώσω την Πρόεδρο της Επιτροπής για κάθε κατάσταση που θα μπορούσε να οδηγήσει 

σε σύγκρουση συμφερόντων. 

 

2. Διαχείριση του χαρτοφυλακίου και συνεργασία με το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο 

Πώς θα εκτιμούσατε το ρόλο σας ως μέλους του Σώματος των Επιτρόπων; Από ποια 

άποψη θα θεωρούσατε ότι είστε υπεύθυνη και υπόλογη απέναντι στο Κοινοβούλιο για 

τις ενέργειές σας και τις ενέργειες των υπηρεσιών σας; Ποιες συγκεκριμένες δεσμεύσεις 

είστε διατεθειμένη να αναλάβετε σε σχέση με τη διευρυμένη διαφάνεια, την αυξημένη 

συνεργασία και την αποτελεσματική επακολούθηση των θέσεων του Κοινοβουλίου και 

των αιτημάτων για νομοθετικές πρωτοβουλίες; Σε σχέση με σχεδιασμένες πρωτοβουλίες 

ή συνεχιζόμενες διαδικασίες, είστε διατεθειμένη να παρέχετε στο Κοινοβούλιο 

πληροφορίες και έγγραφα σε ίση βάση με το Συμβούλιο; 

Θα το θεωρούσα προνόμιο και τιμή να γίνω μέλος του Σώματος των Επιτρόπων, με ισόρροπη 

εκπροσώπηση των φύλων. 

Ο ρόλος μου ως μέλους του Σώματος των Επιτρόπων θα είναι να υποστηρίξω την πολιτική 

μας ατζέντα, ειδικά, στην περίπτωσή μου, για θέματα χρηματοπιστωτικής σταθερότητας και 

χρηματοπιστωτικών υπηρεσιών, τα οποία μπορούν να επηρεάσουν και επηρεάζουν όλους 

τους τομείς της οικονομίας και τους πολίτες. 

Στο πλαίσιο αυτού του ρόλου, θα συνεργαστώ ιδιαίτερα στενά με τον Εκτελεστικό 

Αντιπρόεδρο κ. Ντομπρόβσκις, ο οποίος ηγείται της ομάδας Επιτρόπων «Μια οικονομία στην 

υπηρεσία των ανθρώπων», καθώς και με τους Επιτρόπους Τζεντιλόνι, Σμιτ και Φερέιρα που 

ανήκουν στην ίδια ομάδα. 

Ο ρόλος μου σε αυτήν την περίοδο της πανδημίας θα είναι ιδιαίτερα σημαντικός και θα 

συνεργαστώ με τους συναδέλφους μου Επιτρόπους για να στηρίξω την Ένωση και τα κράτη 

μέλη σε αυτούς τους δύσκολους καιρούς.  

Για τον σκοπό αυτό, η ολοκλήρωση της Τραπεζικής Ένωσης, καθώς και της Ένωσης 

Κεφαλαιαγορών, θα προσφέρει μεγαλύτερη χρηματοπιστωτική σταθερότητα, όπως και έναν 

ισχυρότερο τομέα χρηματοπιστωτικών υπηρεσιών στην Ευρώπη, συμβάλλοντας στη στήριξη 

της μακροπρόθεσμης οικονομικής ανάκαμψης, και θα επικεντρωθεί ιδίως στον ρόλο των 

ΜΜΕ. 

Ταυτόχρονα, έχω πλήρη επίγνωση της ανάγκης για σημαντικό μετασχηματισμό των 

οικονομιών και της κοινωνίας μας προς ένα πιο οικολογικό και ψηφιακό μέλλον, 

συμπεριλαμβανομένης μιας κοινής απάντησης στα κρυπτονομίσματα. Πιστεύω επίσης σε ένα 

δικαιότερο χρηματοπιστωτικό σύστημα που αντιμετωπίζει τη νομιμοποίηση εσόδων από 

παράνομες δραστηριότητες. Και μπορώ να παίξω βασικό ρόλο σε μια γεωπολιτική Επιτροπή, 

βοηθώντας την Ευρώπη να καταστεί ανθεκτικότερη στις εξωεδαφικές κυρώσεις και 

ενισχύοντας την πολιτική μας στον τομέα των κυρώσεων.  
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Λαμβάνω πολύ σοβαρά υπόψη τον ρόλο του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου στην επιβεβαίωση 

του διορισμού μου και σημειώνω ότι εγώ και οι συνεργάτες μου θα εξακολουθήσουμε να 

λογοδοτούμε στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο εάν εγκριθεί ο διορισμός μου ως Επιτρόπου. 

Έχοντας υπηρετήσει στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, σέβομαι πλήρως το έργο των συναδέλφων 

βουλευτών του ΕΚ και του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου συλλογικά. Γνωρίζω τη σημασία της 

διαφάνειας για το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Θα μεταφέρω την εμπειρία μου αυτή στην 

Επιτροπή και πιστεύω ότι μπορώ να συμβάλω στην επικοινωνία μεταξύ της Επιτροπής και 

του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, καθώς και στην επικοινωνία και τη διαφάνεια από την 

πλευρά της Επιτροπής προς τους πολίτες. Πρέπει να δυναμώσουμε τους δεσμούς μεταξύ των 

θεσμικών μας οργάνων προκειμένου να υπηρετούμε αποτελεσματικά τους πολίτες μας. Θα 

ακούσω προσεκτικά τους προβληματισμούς του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και θα 

συνεργαστώ με το Σώμα των Επιτρόπων για να ανταποκριθώ στα αιτήματα του Σώματος του 

Κοινοβουλίου, με πλήρη σεβασμό του γεγονότος ότι το Κοινοβούλιο εκλέγεται άμεσα από 

τους πολίτες των 27 κρατών μελών. Ειδικότερα, θα συνεργαστώ στενά με την Επιτροπή 

Οικονομικής και Νομισματικής Πολιτικής του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου ως την κύρια 

αρμόδια επιτροπή για θέματα της Γενικής Διεύθυνσης Χρηματοπιστωτικής Σταθερότητας, 

Χρηματοπιστωτικών Υπηρεσιών και Ένωσης Κεφαλαιαγορών και θα ενημερώνω τακτικά τα 

μέλη της. Ασφαλώς, θα συνεργαστώ με άλλες αρμόδιες επιτροπές, ανάλογα με την απόφαση 

του Κοινοβουλίου για τις αρμόδιες επιτροπές, καθώς και με τις σχετικές συνόδους 

ολομέλειας. 

Όσον αφορά την ανταλλαγή πληροφοριών και εγγράφων, πιστεύω ότι, για να βελτιωθεί η 

νομοθεσία, τα θεσμικά όργανα πρέπει να έχουν καλές σχέσεις συνεργασίας, να σέβονται τους 

οικείους ρόλους τους και να συνεργάζονται για την επίτευξη προόδου. Έχω διαπραγματευτεί 

στο πλαίσιο τριμερών διαλόγων για το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και θα αναλάβω τη 

δέσμευση για αποτελεσματικές διαπραγματεύσεις από την πλευρά της Επιτροπής. 

Δεσμεύομαι για την πλήρη εφαρμογή της διοργανικής συμφωνίας για τη βελτίωση του 

νομοθετικού έργου και της συμφωνίας-πλαισίου. Το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και το 

Συμβούλιο είναι συννομοθέτες βάσει των Συνθηκών της ΕΕ και θα σεβαστώ την αρχή της 

ίσης μεταχείρισης και για τα δύο θεσμικά όργανα. Υποστηρίζω τη δέσμευση της Προέδρου 

φον ντερ Λάιεν να ενισχύσει το δικαίωμα πρωτοβουλίας του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και 

τη δέσμευση της Επιτροπής να δίνεται συνέχεια στα κοινοβουλευτικά ψηφίσματα εντός τριών 

μηνών. 

Ερωτήσεις της Επιτροπής Οικονομικής και Νομισματικής Πολιτικής 

Ερώτηση 1. COVID / ΣΤΑΘΕΡΟΤΗΤΑ / ΑΝΑΚΑΜΨΗ 

Ποια είναι η εκτίμησή σας όσον αφορά την απειλή για τη χρηματοπιστωτική 

σταθερότητα από την τρέχουσα κρίση της πανδημίας; Ποιες είναι οι απόψεις σας 

σχετικά με τους πέντε τομείς προτεραιότητας που προσδιόρισε το ΕΣΣΚ (Επιπτώσεις 

που έχουν στο χρηματοπιστωτικό σύστημα τα καθεστώτα εγγυήσεων και άλλα 

φορολογικά μέτρα για την προστασία της πραγματικής οικονομίας/Έλλειψη 

ρευστότητας της αγοράς και επιπτώσεις για τους διαχειριστές περιουσιακών στοιχείων 

και τις ασφαλιστικές επιχειρήσεις/Αντίκτυπος που έχουν οι μεγάλης κλίμακας 

υποβαθμίσεις των εταιρικών ομολόγων για τις αγορές και τις οντότητες σε όλο το 

χρηματοπιστωτικό σύστημα/Περιορισμοί σε ολόκληρο το σύστημα όσον αφορά τις 

πληρωμές μερισμάτων, τις επαναγορές μετοχών και άλλες πληρωμές/Κίνδυνοι 

ρευστότητας που προκύπτουν από τους μηχανισμούς κάλυψης των διαφορών 

αποτίμησης); Είναι επαρκή τα μέτρα που λαμβάνονται ή προτείνονται για τη στήριξη 
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της ανάκαμψης, και πώς θα διασφαλίσετε ότι αυτά φθάνουν πραγματικά στους 

καταναλωτές, στους δανειολήπτες και σε όσους έχουν ανάγκη και δεν απορροφώνται 

απλώς από τα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα; Ποιος είναι ο ρόλος των 

χρηματοπιστωτικών αγορών, και πώς μπορούν οι δημόσιοι οργανισμοί να 

διαδραματίσουν, μαζί με τους ιδιώτες επενδυτές, ρόλο στην προώθηση της ανάκαμψης, 

ιδίως στο πλαίσιο του Σχεδίου Ανάκαμψης; Δεδομένων των κακών επιδόσεων που είχαν 

οι προσεγγίσεις απορρύθμισης στο παρελθόν, τι σας δίνει την πεποίθηση ότι η δέσμη 

μέτρων για την ανάκαμψη των κεφαλαιαγορών θα μπορούσε να έχει σημαντικό 

αντίκτυπο στις συνθήκες χρηματοδότησης των ευρωπαϊκών επιχειρήσεων;  

Ο κοινωνικοοικονομικός αντίκτυπος της πανδημίας είναι πρωτοφανής για τους πολίτες, τις 

επιχειρήσεις και ιδίως για τα ευάλωτα μέλη στην κοινωνία. Η ΕΕ έχει ήδη επιτύχει μια 

συντονισμένη και ισχυρή συλλογική αντίδραση για την απορρόφηση των οικονομικών 

κραδασμών από την πανδημία του κορονοϊού και για να τεθούν τα θεμέλια για μια ανθεκτική 

ανάκαμψη. Ανταποκριθήκαμε αποφασιστικά στην πρόκληση, κινητοποιώντας όλα τα 

εργαλεία και τους πόρους που είχαμε στη διάθεσή μας. Όλοι, το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, το 

Συμβούλιο, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα και τα άλλα θεσμικά 

όργανα της ΕΕ, καθώς και τα κράτη μέλη, έχουν καταβάλει τεράστιες προσπάθειες για τη 

διατήρηση της σταθερότητας και της ακεραιότητας των οικονομιών μας. Τα 

χρηματοπιστωτικά ιδρύματα εισήλθαν σε αυτή την κρίση σε ισχυρότερη θέση σε σύγκριση με 

το παρελθόν, χάρη στις μεταρρυθμίσεις που αναλήφθηκαν την τελευταία δεκαετία. Αυτό 

σημαίνει ότι αυτή τη φορά μπορούμε να ζητήσουμε από τα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα να 

συμμετάσχουν στη λύση, και η αύξηση του τραπεζικού δανεισμού προς τις επιχειρήσεις στην 

αρχή της κρίσης αποτελεί ενθαρρυντικό δείκτη. Ωστόσο, καθώς προσπαθούμε να 

κατανοήσουμε πλήρως την εξέλιξη του ιού, πρέπει να είμαστε προσεκτικοί σε μεσοπρόθεσμο 

έως μακροπρόθεσμο ορίζοντα. Είναι ζωτικής σημασίας να συνεχίσουμε να διασφαλίζουμε 

την επαρκή εποπτεία του χρηματοπιστωτικού συστήματος, να διαχειριζόμαστε τυχόν 

προβλήματα που ενδέχεται να προκύψουν, και να είμαστε έτοιμοι να αναλάβουμε 

αποφασιστική και συντονισμένη δράση για την αντιμετώπισή τους.  

Το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο Συστημικού Κινδύνου μπορεί να διαδραματίσει σημαντικό ρόλο 

στο πλαίσιο αυτό, βάσει εντολής μακροπροληπτικής εποπτείας. Οι πέντε τομείς 

προτεραιότητας που προσδιορίστηκαν από το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο Συστημικού Κινδύνου 

είναι ιδιαίτερα σημαντικοί, και το έργο που έχει επιτελέσει μας επιτρέπει να είμαστε 

καλύτερα προετοιμασμένοι για την αντιμετώπιση πιθανών κλυδωνισμών ρευστότητας και 

φερεγγυότητας. Τα καθεστώτα εγγυήσεων και τα άλλα δημοσιονομικά μέτρα που θέσπισαν 

τα κράτη μέλη μείωσαν σημαντικά βραχυπρόθεσμα τους κινδύνους για τον 

χρηματοπιστωτικό τομέα και συνέβαλαν στη συνέχιση και, πρόσφατα, ακόμη και στην 

αύξηση του δανεισμού. Ωστόσο, η πρόκληση θα έγκειται στην έξοδο από αυτά τα μέτρα, 

καθώς τα αυξανόμενα ποσοστά αθέτησης αναμένεται να μεταφραστούν σε ζημίες ή μειωμένα 

κέρδη σε ολόκληρο τον χρηματοπιστωτικό τομέα, σε απότομη επανατιμολόγηση κατηγοριών 

περιουσιακών στοιχείων υψηλότερου κινδύνου, όπως τα εταιρικά ομόλογα υψηλής απόδοσης 

και τα μοχλευμένα δάνεια, και στην επανεμφάνιση μη εξυπηρετούμενων δανείων στους 

ισολογισμούς των τραπεζών. Μπορεί επίσης να παρατηρήσουμε περισσότερα επεισόδια 

γενικευμένης αστάθειας στις χρηματοπιστωτικές αγορές, ανάλογα με την εξέλιξη της 

πανδημίας και τον αντίκτυπό της στην οικονομική δραστηριότητα. Δεύτερον, κατά τις πρώτες 

εβδομάδες της κρίσης της COVID-19, πολλοί διαχειριστές περιουσιακών στοιχείων 

αντιμετώπισαν προβλήματα ρευστότητας εν μέσω υψηλής ζήτησης για αποσύρσεις από τα 

αμοιβαία κεφάλαιά τους. Ο κίνδυνος αυτός υποχώρησε μετά τις παρεμβάσεις των κεντρικών 

τραπεζών, αλλά η συνεχής επαγρύπνηση και η ενισχυμένη εποπτεία του κλάδου διαχείρισης 

περιουσιακών στοιχείων είναι καίριας σημασίας για το μέλλον. Τρίτον, κυρίως λόγω των 
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μέτρων που έλαβαν οι κυβερνήσεις και οι κεντρικές τράπεζες, έχει αποσοβηθεί 

βραχυπρόθεσμα ένα κύμα αθετήσεων υποχρεώσεων των επιχειρήσεων, και δεν 

παρατηρήθηκαν εκτεταμένες υποβαθμίσεις πιστοληπτικής ικανότητας από τους οργανισμούς 

αξιολόγησης πιστοληπτικής ικανότητας. Ωστόσο, πρέπει να επαγρυπνούμε για τις πιθανές 

φιλοκυκλικές επιπτώσεις των ταυτόχρονων πιστωτικών υποβαθμίσεων εάν η ανάκαμψη μετά 

την COVID-19 είναι ασθενέστερη από ό,τι αναμενόταν. Όσον αφορά τον τέταρτο τομέα 

προτεραιότητας, ο Ενιαίος Εποπτικός Μηχανισμός έχει ζητήσει τη συγκράτηση των 

πληρωμών μερισμάτων και άλλων μορφών πληρωμών, προκειμένου να διασφαλιστεί ότι οι 

τράπεζες χρησιμοποιούν όλα τα διαθέσιμα κεφάλαια για τη στήριξη της δανειοδότησης προς 

την πραγματική οικονομία. Υποστηρίζω πλήρως τη δράση της εποπτικής αρχής. Όσον αφορά 

τον τελευταίο τομέα προτεραιότητας, οι κίνδυνοι ρευστότητας που συνδέονται με τις 

απαιτήσεις περιθωρίου έχουν χαλαρώσει, και πάλι σε μεγάλο βαθμό λόγω της παρέμβασης 

των κεντρικών τραπεζών. Ωστόσο, το επεισόδιο υπενθυμίζει τη συστημική σημασία της 

εύρυθμης λειτουργίας των ρυθμίσεων εκκαθάρισης και διακανονισμού. Και σε αυτόν τον 

τομέα, είναι σημαντικό να τονιστεί η ανάγκη για συνεχή επαγρύπνηση, καθώς και τολμηρές 

και έγκαιρες αποκρίσεις, εάν και όταν χρειάζεται. Προσβλέπω στα αποτελέσματα των 

εργασιών του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου Συστημικού Κινδύνου σε αυτούς τους διάφορους 

τομείς προτεραιότητας, και ορισμένες από αυτές τις εργασίες, για παράδειγμα όσον αφορά 

τον κίνδυνο ρευστότητας για τους διαχειριστές περιουσιακών στοιχείων ή τους ασφαλιστές, 

θα μπορούσαν να τροφοδοτήσουν επωφελώς τις μελλοντικές ανασκοπήσεις του κανονιστικού 

πλαισίου της ΕΕ. 

Τα διάφορα μέτρα που λαμβάνονται για τη στήριξη της οικονομικής ανάκαμψης μετά την 

COVID-19 πρέπει να γίνουν αισθητά επιτόπου. Η Επιτροπή, από κοινού με το Συμβούλιο και 

το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, θα συνεχίσει να εργάζεται για να διασφαλίσει ότι τα τρέχοντα 

και τα μελλοντικά μέτρα θα φθάσουν στους καταναλωτές, τους δανειολήπτες και τις 

επιχειρήσεις που έχουν ανάγκη. Στο πλαίσιο αυτό, εάν επιβεβαιωθεί ο διορισμός μου ως 

Επιτρόπου, θα συνεχίσω να δίνω προτεραιότητα σε μια φιλόδοξη στρατηγική ανάκαμψης. Η 

συνεργασία με το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και το Συμβούλιο υπήρξε εποικοδομητική, όπως 

αποδεικνύεται, για παράδειγμα, από την ταχεία συμφωνία σχετικά με τον κανονισμό για τις 

κεφαλαιακές απαιτήσεις «quick fix» («προσωρινή λύση»). Θα μεριμνήσω προκειμένου να 

συνεχίσουμε την πορεία αυτή, ώστε οι τράπεζες να μπορούν να στηρίζουν πλήρως τους 

πολίτες και τις επιχειρήσεις κατά τη διάρκεια αυτής της πανδημίας. Τον Απρίλιο, η Επιτροπή 

ενέκρινε δέσμη μέτρων για τις τράπεζες με σκοπό να διευκολύνει τον τραπεζικό δανεισμό σε 

νοικοκυριά και επιχειρήσεις σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση, συμπεριλαμβανομένης 

μιας ερμηνευτικής ανακοίνωσης σχετικά με το λογιστικό πλαίσιο και το πλαίσιο προληπτικής 

εποπτείας της ΕΕ, καθώς και στοχευμένων προσωρινών τροποποιήσεων των τραπεζικών 

κανόνων της ΕΕ. Η ερμηνευτική ανακοίνωση για τον τραπεζικό τομέα αποσαφήνισε τον 

τρόπο με τον οποίο θα πρέπει να εφαρμόζονται οι κανόνες της ΕΕ από τις τράπεζες και τις 

εποπτικές αρχές με ευέλικτο αλλά υπεύθυνο τρόπο, ώστε να μπορούν να συνεχίσουν να 

χορηγούν δάνεια σε επιχειρήσεις και νοικοκυριά. Η δέσμη μέτρων για την ανάκαμψη των 

κεφαλαιαγορών θα συμβάλει στην ενθάρρυνση των επενδύσεων στην οικονομία, θα 

επιτρέψει την ταχεία ανακεφαλαιοποίηση των επιχειρήσεων και θα αυξήσει την ικανότητα 

των τραπεζών να χρηματοδοτούν την ανάκαμψη. Αυτό θα βοηθήσει τον χρηματοπιστωτικό 

τομέα να συνεχίσει να αποτελεί μέρος της λύσης για την κρίση λόγω της COVID-19. Η 

Επιτροπή, η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα και οι Ευρωπαϊκές Εποπτικές Αρχές προέτρεψαν 

επίσης τις τράπεζες να επιδείξουν αυτοσυγκράτηση όσον αφορά τη διανομή μερισμάτων, την 

επαναγορά μετοχών και τις πληρωμές μεταβλητών αποδοχών (μπόνους). Με τον τρόπο αυτό 

θα διασφαλιστεί ότι τα μέτρα στήριξης είναι αποτελεσματικά και θα ενισχύσουν όσο το 

δυνατόν περισσότερο τις επιχειρήσεις και τα νοικοκυριά.  
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Τα κράτη μέλη έχουν επίσης θέσει σε εφαρμογή μια σειρά μέτρων στήριξης για να 

μπορέσουν να επιβιώσουν οι επιχειρήσεις και να εξασφαλιστούν θέσεις εργασίας. Έχουν 

θεσπιστεί σημαντικά καθεστώτα κρατικών εγγυήσεων και επιδοτήσεων, καθώς και 

αναστολές πληρωμών. Οι εποπτικές αρχές έχουν παράσχει κεφαλαιακή ελάφρυνση στις 

τράπεζες, για να διευκολύνουν την απορρόφηση των ζημιών ή να ενθαρρύνουν τον δανεισμό. 

Τα μέτρα αυτά αναμένεται να διευκολύνουν τις τράπεζες να στηρίξουν την πραγματική 

οικονομία. Ωστόσο, η χρήση των διαφόρων μέτρων στήριξης ποικίλλει σημαντικά μεταξύ 

των κρατών μελών, για λόγους όπως η χαμηλή ζήτηση, τα διοικητικά εμπόδια, το κόστος και 

η περιορισμένη γνώση των καθεστώτων. Για να διασφαλιστεί η συνοχή μεταξύ των μέτρων 

που λαμβάνονται σε επίπεδο κρατών μελών, η Επιτροπή συνεργάζεται με τα ενδιαφερόμενα 

μέρη για την κατάρτιση μιας σειράς βέλτιστων πρακτικών. Εάν επιβεβαιωθεί ο διορισμός μου 

ως Επιτρόπου, θα διατηρήσω αυτή τη στενή συνεργασία με τα ενδιαφερόμενα μέρη. Παρόλο 

που τα κράτη μέλη και τα θεσμικά όργανα της ΕΕ έχουν επίσης λάβει μέτρα για τη στήριξη 

της οικονομικής ανάκαμψης μετά την κρίση της COVID-19, εξακολουθεί να επικρατεί 

έντονη αβεβαιότητα ως προς τη μελλοντική πορεία της οικονομίας της ΕΕ. Ενώ τα 

προγράμματα ανάκαμψης, συμπεριλαμβανομένου του Next Generation EU, δεν έχουν ακόμη 

τεθεί σε εφαρμογή, ορισμένα από τα μέτρα άμεσης αρωγής στα κράτη μέλη ενδέχεται να 

καταργηθούν σταδιακά. Αυτή η σταδιακή κατάργηση θα πρέπει να γίνει με κλιμακωτό και 

οργανωμένο τρόπο. Ειδικότερα, χρειάζεται να παρασχεθεί ισχυρή στήριξη στις μικρότερες 

επιχειρήσεις ώστε να εξασφαλιστεί η συνεχής πρόσβασή τους σε χρηματοδότηση. Θα 

φροντίσω να πραγματοποιηθούν περαιτέρω εργασίες προκειμένου να διασφαλιστεί ότι τα 

χρηματοπιστωτικά ιδρύματα του δημόσιου τομέα, οι εθνικές αναπτυξιακές τράπεζες και η 

Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων θα συμπληρώνουν τον ρόλο που διαδραματίζει ο ιδιωτικός 

χρηματοπιστωτικός τομέας για τη στήριξη της οικονομικής ανάκαμψης.  

Κατά το στάδιο της ανάκαμψης, οι επιχειρήσεις θα είναι ήδη υπερχρεωμένες και θα 

χρειαστούν, επομένως, ευρύτερη πρόσβαση στις αγορές μετοχών για τη χρηματοδότησή τους. 

Αυτός είναι ο λόγος για τον οποίο η Επιτροπή έχει προτείνει τη δέσμη μέτρων για την 

ανάκαμψη των κεφαλαιαγορών, με στόχο τη διευκόλυνση των επενδύσεων, ιδίως των 

επενδύσεων μετοχικού κεφαλαίου, σε επιχειρήσεις και ιδίως σε ΜΜΕ. Κατά το στάδιο της 

ανάκαμψης, είναι ακόμη πιο σημαντικό να αποφευχθεί η περιττή γραφειοκρατία. Η πρόταση 

αποσκοπεί, μεταξύ άλλων, στη μείωση των επαχθών απαιτήσεων υποβολής αναφορών που 

έχουν περιορισμένη προστιθέμενη αξία, στην απλούστευση των απαιτήσεων γνωστοποίησης 

με το ενημερωτικό δελτίο για την ανάκαμψη της ΕΕ, και στην τροποποίηση του πλαισίου 

τιτλοποίησης, ώστε οι τράπεζες να μπορούν να αποδεσμεύουν με ασφάλεια κεφάλαια για να 

στηρίξουν τις ΜΜΕ και τα νοικοκυριά που τα χρειάζονται περισσότερο. Είμαι πεπεισμένη ότι 

μπορεί να επιτευχθεί γρήγορα συναίνεση σε ευρωπαϊκό επίπεδο. Δεν θεωρώ τη δέσμη μέτρων 

για την ανάκαμψη των κεφαλαιαγορών ως προσπάθεια απορρύθμισης. Πρόκειται για 

βελτίωση της νομοθεσίας. Η πρόταση δεν κάνει παραχωρήσεις οι οποίες θα μπορούσαν να 

μειώσουν το υψηλό επίπεδο προστασίας των καταναλωτών που επιδιώκει να επιτύχει η 

οδηγία για τις αγορές χρηματοπιστωτικών μέσων (MiFID II), μεταξύ άλλων νομοθετικών 

πράξεων. Δεν προτίθεμαι να υπαναχωρήσω από τα πρότυπα αυτά. Οι προτάσεις αυτές δεν θα 

επιλύσουν την κρίση, αλλά μπορούν να ωφελήσουν ουσιαστικά τους εκδότες και τους 

επενδυτές, χωρίς υπαναχωρήσεις από τις αρχές που διέπουν την προστασία των επενδυτών.  

Τέλος, θεωρώ ότι το Next Generation EU αποτελεί ευκαιρία καίριας σημασίας για την 

προώθηση του πράσινου και του ψηφιακού μετασχηματισμού, οι οποίοι μπορούν να 

στηρίξουν την ανάκαμψη. Πρέπει επίσης να αποκαταστήσουμε τις ζημίες που προκάλεσε η 

κρίση κατά τρόπο που να αποτελεί επίσης επένδυση στο μέλλον μας. Θα κατευθύνουμε τις 

οικονομίες μας προς μεγαλύτερη βιωσιμότητα, μεταξύ άλλων όσον αφορά την προστασία του 

περιβάλλοντος και την κλιματική αλλαγή, καθώς και μεγαλύτερη συνολική ανθεκτικότητα. 



 

 – 8 –  

Στο πλαίσιο αυτό, το Next Generation EU θα εξοπλίσει την ΕΕ με ένα ισχυρό εργαλείο για να 

κάνει την οικονομία να ορθοποδήσει και για να οικοδομήσει το μέλλον. Η δημόσια 

χρηματοδότηση από μόνη της δεν αρκεί: χρειαζόμαστε επίσης μαζικές επενδύσεις από 

ιδιωτικούς φορείς, και αυτός είναι ο λόγος για τον οποίο το σχέδιο δράσης για την Ένωση 

Κεφαλαιαγορών, η στρατηγική για τον ψηφιακό χρηματοοικονομικό τομέα και η επικείμενη 

στρατηγική για τη βιώσιμη χρηματοδότηση αποτελούν βασικές συνιστώσες της απόκρισης 

της Επιτροπής στην κρίση. 

Ερώτηση 2. ΤΡΑΠΕΖΙΚΗ ΕΝΩΣΗ 

Πώς θα προωθήσετε την ολοκλήρωση της Τραπεζικής Ένωσης; Ποια συμπληρωματικά 

μέτρα θα λάβετε για τη μείωση του κατακερματισμού της αγοράς, τη μείωση των 

ευκαιριών ρυθμιστικού και εποπτικού αρμπιτράζ (ιδίως στους τομείς της 

επιχειρηματικής συμπεριφοράς και της προστασίας των καταναλωτών), τη διατήρηση 

ισότιμων όρων ανταγωνισμού και την αντιμετώπιση της περιχαράκωσης, ιδίως στον 

τραπεζικό τομέα; Πιστεύετε ότι το πλαίσιο εξυγίανσης της ΕΕ υλοποιεί επαρκώς την 

εντολή του; Ποια συγκεκριμένα μέτρα θα λάβετε για να καλυφθούν τα υφιστάμενα κενά 

και να μειωθεί η εποπτική ανοχή, με την παροχή περαιτέρω κινήτρων για σύγκλιση, 

παρακολούθηση και εποπτεία σε επίπεδο ΕΕ; Δεδομένου ότι οι ευρωπαϊκές τράπεζες 

εξακολουθούν να διασώζονται συχνά με χρήματα των φορολογουμένων, ποια μέτρα θα 

λάβετε για να καλύψετε τα υφιστάμενα κενά όσον αφορά τους κανόνες για τις κρατικές 

ενισχύσεις και την εξυγίανση των τραπεζών; Πέρυσι, ο προκάτοχός σας δήλωσε ότι «[η] 

ΕΕ έχει δεσμευτεί να υλοποιήσει πιστά τις τελικές μεταρρυθμίσεις της Βασιλείας III». 

Θα υλοποιήσετε αυτή τη δέσμευση; Πώς θα επηρεάσει το χρονοδιάγραμμα της ΕΕ η 

πρόοδος της εφαρμογής των τελικών κανόνων της Βασιλείας III σε άλλες περιοχές 

δικαιοδοσίας; Πώς θα επηρεάσει ο αντίκτυπος της πανδημίας την εφαρμοστική 

προσέγγιση της Επιτροπής; Πώς θα λάβετε υπόψη σας τις ιδιαιτερότητες του 

ευρωπαϊκού τραπεζικού συστήματος και θα διασφαλίσετε την αρχή της 

αναλογικότητας; Υπό το πρίσμα της πρόσφατης πανδημίας, ποια είναι η άποψή σας για 

το ζήτημα των μη εξυπηρετούμενων δανείων και πόσο κατάλληλες για τον επιδιωκόμενο 

σκοπό είναι οι εκκρεμείς νομοθετικές προτάσεις για την αντιμετώπιση των μη 

εξυπηρετούμενων δανείων; Στον τραπεζικό τομέα, πού βρίσκεται, κατά τη γνώμη σας, η 

ισορροπία μεταξύ της παγκόσμιας ανταγωνιστικότητας και της προληπτικής 

ανθεκτικότητας; Ποια είναι η στρατηγική σας όσον αφορά το μέλλον του ευρωπαϊκού 

τραπεζικού τομέα όσον αφορά τις συγχωνεύσεις και τις εξαγορές, την ενοποίηση και 

τους «εθνικούς πρωταθλητές»; 

Η ολοκλήρωση της Τραπεζικής Ένωσης αποτελεί βασική προτεραιότητα για την Επιτροπή. 

Έχει ήδη επιτευχθεί σημαντική πρόοδος στην οικοδόμηση της Τραπεζικής Ένωσης και οι 

προσπάθειες αυτές έφεραν απτά αποτελέσματα κατά τη διάρκεια της κρίσης της COVID-19. 

Ωστόσο, λείπουν ορισμένα κρίσιμα στοιχεία της αρχιτεκτονικής. Αυτό ισχύει ιδιαίτερα στην 

περίπτωση του «τρίτου πυλώνα» —ένα ευρωπαϊκό σύστημα ασφάλισης των καταθέσεων— 

και της έγκαιρης καθιέρωσης του κοινού μηχανισμού ασφαλείας για το Ενιαίο Ταμείο 

Εξυγίανσης. Πρέπει να εργαστούμε με σπουδή για την υλοποίηση του ευρωπαϊκού 

συστήματος ασφάλισης των καταθέσεων, την αντιμετώπιση ζητημάτων μεταξύ χώρας 

καταγωγής και χώρας υποδοχής, τη βελτίωση του πλαισίου διαχείρισης κρίσεων και την 

αποδυνάμωση του δεσμού κράτους-τραπεζών. Εάν επιβεβαιωθεί ο διορισμός μου ως 

Επιτρόπου, θα εργαστώ για την αντιμετώπιση των παραγόντων που δυσχεραίνουν την 

επίτευξη προόδου προς την ολοκλήρωση της Τραπεζικής Ένωσης, και θα προσπαθήσω να 

λάβω υπόψη τις διάφορες ανησυχίες των κρατών μελών και του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου.  
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Το επίπεδο ολοκλήρωσης της αγοράς στην Τραπεζική Ένωση παραμένει ανεπαρκές, 

κατώτερο της κατάστασης που επικρατούσε πριν ξεσπάσει η παγκόσμια χρηματοπιστωτική 

κρίση του 2008-2009. Ο κατακερματισμός της αγοράς περιορίζει την ικανότητα των 

τραπεζών να επωφελούνται από την αποδοτικότερη διαχείριση των κεφαλαίων και της 

ρευστότητας και να μετακυλίουν στην πραγματική οικονομία και τους καταναλωτές τις 

βελτιώσεις της αποδοτικότητας. Ο κατακερματισμός που επικρατεί σήμερα αντικατοπτρίζει 

την έλλειψη αμοιβαίας εμπιστοσύνης μεταξύ των αρχών που είναι αρμόδιες για τις μητρικές 

εταιρείες («κράτη μέλη καταγωγής») και εκείνων που είναι αρμόδιες για τις θυγατρικές 

(«κράτη μέλη υποδοχής»). Η αντιμετώπιση αυτής της έλλειψης εμπιστοσύνης είναι καίριας 

σημασίας για τη μείωση του κατακερματισμού της αγοράς στην Τραπεζική Ένωση και για τη 

βελτίωση της ανταγωνιστικότητας της βιομηχανίας μας σε διεθνές επίπεδο. Η θέσπιση 

μέτρων που θα επιτρέψουν μια πιο κεντρική και αποδοτική διαχείριση του κεφαλαίου και της 

ρευστότητας σε επίπεδο ομίλου θα πρέπει να συνοδεύεται από αξιόπιστους και εφαρμόσιμους 

μηχανισμούς, που θα διασφαλίζουν τη διαθεσιμότητα στήριξης από τη μητρική εταιρεία προς 

τις θυγατρικές της σε περιόδους κρίσης. Η συμφωνία για ένα ευρωπαϊκό σύστημα ασφάλισης 

των καταθέσεων θα είναι επίσης καίριας σημασίας για την ενίσχυση της εμπιστοσύνης των 

κρατών μελών υποδοχής όσον αφορά τα πρόσθετα δίχτυα ασφάλειας και την κατάλληλη 

ευθυγράμμιση της διακυβέρνησης και των χρηματοπιστωτικών ευθυνών, καθώς και τη 

συνολική λειτουργία της Τραπεζικής Ένωσης. 

Η Τραπεζική Ένωση εξαρτάται από ένα αποτελεσματικό και λειτουργικό πλαίσιο διαχείρισης 

κρίσεων. Στόχος είναι να διασφαλιστεί ότι η διαχείριση των πτωχεύσεων τραπεζών μπορεί να 

γίνεται χωρίς επιβάρυνση των φορολογουμένων, με παράλληλη διατήρηση της 

χρηματοπιστωτικής σταθερότητας και προστασία των καταθετών. Αυτό είναι το σκεπτικό στο 

οποίο βασίζεται το πλαίσιο και ο λόγος για τον οποίο δημιουργήθηκε, μαζί με συγκεκριμένες 

πηγές χρηματοδότησης που χρηματοδοτούνται από τον τραπεζικό κλάδο προς χρήση στην 

εξυγίανση τραπεζών (το ταμείο εξυγίανσης και τα συστήματα εγγύησης των καταθέσεων). 

Θεωρώ ότι το ισχύον πλαίσιο διαχείρισης κρίσεων διαθέτει επαρκή εγγενή ευελιξία ώστε να 

αντιμετωπίζει προβλήματα που ενδέχεται να προκύψουν βραχυπρόθεσμα. Ωστόσο, με βάση 

την εμπειρία από τα πρώτα έτη ύπαρξής του, πιστεύω ότι πρέπει να εξετάσουμε ποια μέτρα 

είναι αναγκαία για τη βελτιστοποίηση της λειτουργίας του συστήματος εξυγίανσης 

μεσοπρόθεσμα. Θα πρέπει να διασφαλίσουμε ότι η αξιολόγηση του δημόσιου συμφέροντος 

λειτουργεί σωστά και ότι η εξυγίανση εφαρμόζεται επαρκώς. Θα πρέπει επίσης να 

διασφαλίσουμε ότι, όταν αναλαμβάνεται μια εξυγίανση, θα γίνεται αποτελεσματική χρήση 

του ταμείου εξυγίανσης και του συστήματος εγγύησης των καταθέσεων. Οι όροι πρόσβασης 

σε αυτές τις πηγές χρηματοδότησης θα πρέπει να είναι ουδέτεροι ως προς το επιχειρηματικό 

μοντέλο. Δεδομένου ότι έχουμε έναν πολύ ποικιλόμορφο τραπεζικό τομέα στην ΕΕ και στην 

Τραπεζική Ένωση, χρειαζόμαστε μια αποτελεσματική και αξιόπιστη λύση που να εξυπηρετεί 

όλες τις τράπεζες. Θα πρέπει να εξετάσουμε ολόκληρο το πλαίσιο διαχείρισης κρίσεων 

(κανόνες εξυγίανσης, αφερεγγυότητας και προστασίας των καταθέσεων) και να 

προσπαθήσουμε να διασφαλίσουμε ότι, ανεξάρτητα από τη λύση που θα επιλεγεί, το πλαίσιο 

μπορεί να λειτουργήσει με συνεκτικό τρόπο και να διατηρήσει τον ανταγωνισμό επί ίσοις 

όροις. Προς τον σκοπό αυτόν, θα πρέπει επίσης να υπάρχει συνοχή με το πλαίσιο για τις 

κρατικές ενισχύσεις και, εάν επιβεβαιωθεί ο διορισμός μου ως Επιτρόπου, θα συνεργαστώ 

στενά με την Εκτελεστική Αντιπρόεδρο κ. Vestager για τα θέματα αυτά. 

Στον τραπεζικό τομέα, η ποιότητα της εποπτείας βελτιώθηκε με τη δημιουργία του Ενιαίου 

Εποπτικού Μηχανισμού και επιτεύχθηκε ικανοποιητικό επίπεδο σύγκλισης, χάρη στις 

προσπάθειες τόσο του Ενιαίου Εποπτικού Μηχανισμού όσο και της Ευρωπαϊκής Αρχής 

Τραπεζών. Η αποτελεσματικότητα του πλαισίου προληπτικής εποπτείας επανεξετάζεται 
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τακτικά και διερευνώνται τρόποι για την αντιμετώπιση των εναπομενουσών ελλείψεων, 

μεταξύ άλλων στο πλαίσιο της επόμενης δέσμης μέτρων για τις τράπεζες.  

Όσον αφορά την εφαρμογή της Βασιλείας III, πρέπει να ληφθεί υπόψη ο αντίκτυπος της 

COVID-19 στην οικονομική κατάσταση των τραπεζών. Πρώτον, θα πρέπει να αξιολογηθεί ο 

αντίκτυπος του οικονομικού σοκ που προκάλεσε η πανδημία. Δεύτερον, τα διδάγματα που 

μπορούμε να αντλήσουμε από την τρέχουσα κρίση θα πρέπει εξίσου να ληφθούν υπόψη κατά 

τη χάραξη των πολιτικών μας. Εάν από την ανάλυση προκύψει ότι θα πρέπει να 

συμπεριληφθούν στην εξέταση ορισμένες πτυχές, δεν θα διστάσω να χρησιμοποιήσω τα 

περιθώρια που διαθέτουμε για να συμπεριληφθούν, διατηρώντας όμως την ακεραιότητα του 

συνολικού πλαισίου. Ωστόσο, η κρίση την οποία προκάλεσε η COVID-19 κατέδειξε επίσης 

τη σημασία της διεθνούς συνεργασίας σε κανονιστικά θέματα και ενός αξιόπιστου πλαισίου 

προληπτικής εποπτείας, προκειμένου να διασφαλιστεί ότι οι τράπεζες διαθέτουν επαρκή 

κεφαλαιοποίηση και είναι σε θέση να χρηματοδοτήσουν την ανάκαμψη. Με τις τελικές 

μεταρρυθμίσεις της Βασιλείας III θα αντιμετωπιστούν οι εναπομένουσες αδυναμίες του 

πλαισίου προληπτικής εποπτείας. Εάν επιβεβαιωθεί ο διορισμός μου, η προσέγγισή μου θα 

είναι η πιστή εφαρμογή των μεταρρυθμίσεων αυτών, λαμβανομένων υπόψη των 

ιδιαιτεροτήτων της οικονομίας της ΕΕ και του στόχου που έχει θέσει το Ευρωπαϊκό 

Κοινοβούλιο και το Συμβούλιο για τις μεταρρυθμίσεις— να μην οδηγήσουν σε σημαντική 

αύξηση του συνολικού επιπέδου των κεφαλαιακών απαιτήσεων. 

Η προθεσμία εφαρμογής που συμφωνήθηκε από την επιτροπή της Βασιλείας αναμένεται να 

διασφαλίσει ότι όλα τα μέλη της θα μεταφέρουν στο δίκαιό τους τα πρότυπα σύμφωνα με το 

κοινό χρονοδιάγραμμα. Δεσμεύομαι υπέρ της έγκαιρης εφαρμογής των τελικών 

μεταρρυθμίσεων της Βασιλείας III και θα λάβω όλα τα αναγκαία μέτρα προς τον σκοπό αυτό 

—μόνο τότε μπορούμε να αναμένουμε από τους διεθνείς μας εταίρους να πράξουν το ίδιο. Τα 

διεθνή πρότυπα διασφαλίζουν ότι η παγκόσμια ανταγωνιστικότητα δεν θα αποβεί εις βάρος 

της προληπτικής ανθεκτικότητας. Ομοίως, τα υψηλού επιπέδου πρότυπα προληπτικής 

εποπτείας που εφαρμόζονται σε όλες τις σημαντικές δικαιοδοσίες αποτρέπουν τον επιζήμιο 

ανταγωνισμό βάσει ενός κανονιστικού ανταγωνισμού προς τα κάτω. Η προσέγγιση αυτή 

προϋποθέτει την πιστή και έγκαιρη εφαρμογή των διεθνών προτύπων από όλες τις 

συμμετέχουσες δικαιοδοσίες. Προφανώς, στις τακτικές μας επαφές με τους σημαντικότερους 

εταίρους μας, θα μεριμνήσουμε ώστε να συμβεί αυτό. 

Στην ΕΕ, εφαρμόζουμε διεθνή πρότυπα για όλες τις τράπεζες, γεγονός που απαιτεί να 

κάνουμε χρήση της ευελιξίας που είναι ενσωματωμένη στα εν λόγω πρότυπα, ώστε να 

εξυπηρετηθούν διάφορα επιχειρηματικά μοντέλα και να διατηρηθεί η ποικιλομορφία του 

τραπεζικού τομέα της ΕΕ και οι συγκεκριμένοι τρόποι χρηματοδότησης της οικονομίας μας. 

Πρέπει να ληφθούν υπόψη διαρθρωτικά χαρακτηριστικά της οικονομίας της ΕΕ, όπως η 

σημαντική συμβολή των ΜΜΕ, οι οποίες συνήθως δεν έχουν πιστοληπτική διαβάθμιση, και 

πρέπει να διατηρηθεί η ικανότητα των τραπεζών να χρηματοδοτούν στρατηγικούς κλάδους 

και υποδομές. Για μια αναλογική προσέγγιση θα πρέπει να προβλεφθούν απλές αλλά 

συντηρητικές εναλλακτικές λύσεις για τα νέα σύνθετα πρότυπα που εισάγονται, και η 

προσέγγιση αυτή θα πρέπει να αποσκοπεί στην περαιτέρω μείωση του κόστους 

συμμόρφωσης.  

Υπό το πρίσμα της πανδημίας COVID-19, θα πρέπει επίσης να εξετάσουμε τρόπους 

αντιμετώπισης του ζητήματος των μη εξυπηρετούμενων δανείων. Τα μη εξυπηρετούμενα 

δάνεια δεν έχουν ακόμη υπαχθεί στους ισολογισμούς των τραπεζών, αλλά η γενικευμένη 

αύξηση των μη εξυπηρετούμενων δανείων φαίνεται σχεδόν αναπόφευκτη. Θεωρώ λοιπόν ότι 

έχουμε, τη στιγμή αυτή, τα χρονικά περιθώρια ώστε να φροντίσουμε να είμαστε 
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προετοιμασμένοι για πιθανή αύξηση των μη εξυπηρετούμενων δανείων. Η αντιμετώπιση του 

ζητήματος αυτού αποτελεί απαραίτητη προϋπόθεση για μια βιώσιμη ανάκαμψη. Θα χρειαστεί 

να μεριμνήσουμε ώστε τυχόν νέα συσσώρευση μη εξυπηρετούμενων δανείων στους 

ισολογισμούς των τραπεζών να μην περιορίσει τον δανεισμό προς την πραγματική οικονομία. 

Αυτό σημαίνει ότι οι τράπεζες θα πρέπει να διαθέτουν τα εργαλεία που θα τους επιτρέψουν 

να αντιμετωπίσουν την αύξηση των μη εξυπηρετούμενων δανείων. Ο Εκτελεστικός 

Αντιπρόεδρος κ. Ντομπρόβσκις έχει ήδη εξαγγείλει ότι, τους επόμενους μήνες, η Επιτροπή 

θα παρουσιάσει μια νέα στρατηγική για τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια. Αυτή η στρατηγική 

για τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια θα πρέπει να επικεντρώνεται σε δύο τομείς: την ανάπτυξη 

δευτερογενών αγορών για επισφαλή περιουσιακά στοιχεία· και την επιτυχή μεταρρύθμιση 

του κατακερματισμένου καθεστώτος αφερεγγυότητας, με τη διασφάλιση αποτελεσματικού 

μηχανισμού αναγκαστικής εκτέλεσης επί εξασφαλίσεων και συνεχών βελτιώσεων στην 

αποτελεσματικότητα του δικαστικού συστήματος. Η τρέχουσα πρόταση οδηγίας της 

Επιτροπής για τους διαχειριστές πιστώσεων, τους αγοραστές πιστώσεων και την ανάκτηση 

εξασφαλίσεων αναμένεται να βοηθήσει και να αποτελέσει τη βάση επί της οποίας θα 

μπορούσαμε να οικοδομήσουμε και να αναλάβουμε περαιτέρω στοχευμένες πρωτοβουλίες, 

κατά περίπτωση.  

Σημειωτέον, τέλος, ότι η ολοκλήρωση της Τραπεζικής Ένωσης και η επιτάχυνση της Ένωσης 

Κεφαλαιαγορών μπορούν να διευκολύνουν τις διασυνοριακές συγχωνεύσεις και να 

συμβάλουν στην περαιτέρω ολοκλήρωση της τραπεζικής αγοράς της ΕΕ. Μια εξυγίανση του 

τραπεζικού τομέα, εμπορικά δικαιολογημένη και ορθή από την άποψη της προληπτικής 

εποπτείας, θα μπορούσε να συμβάλει στην αντιμετώπιση της χαμηλής κερδοφορίας του τομέα 

και, ως εκ τούτου, να δώσει στις τράπεζες και τους πελάτες τους τη δυνατότητα να 

αποκομίσουν τα οφέλη των οικονομιών κλίμακας στην ενιαία αγορά. 
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Ερώτηση 3. ΕΝΩΣΗ ΚΕΦΑΛΑΙΑΓΟΡΩΝ 

Προχωρεί αρκετά γρήγορα η δημιουργία της Ένωσης Κεφαλαιαγορών; Ποια είναι η 

εκτίμησή σας για το πρόσφατα επικαιροποιημένο σχέδιο δράσης για την Ένωση 

Κεφαλαιαγορών; Ποια είναι η άποψή σας για την τρέχουσα εποπτική αρχιτεκτονική και 

την πιθανή πορεία προς την προώθηση της εποπτικής σύγκλισης σε ευρωπαϊκό επίπεδο, 

τη μετάβαση προς μια πιο ολοκληρωμένη εποπτεία σε ευρωπαϊκό επίπεδο, και τη 

δημιουργία μιας ενιαίας ευρωπαϊκής ρυθμιστικής αρχής για τις κεφαλαιαγορές και ενός 

ενιαίου εγχειριδίου κανόνων για σημαντικές ή διασυνοριακές δραστηριότητες των 

κεφαλαιαγορών; Σχεδιάζετε να υποβάλετε προτάσεις στους τομείς της αφερεγγυότητας, 

των αστικών διαδικασιών, του δικαίου των συμβάσεων και του φορολογικού δικαίου, 

στο πλαίσιο της Ένωσης Κεφαλαιαγορών; Πώς μπορούν οι ΜΜΕ να αποκτήσουν 

καλύτερη πρόσβαση σε μακροπρόθεσμη χρηματοδότηση μέσω των κεφαλαιαγορών; 

Ποιες είναι οι απόψεις σας σχετικά με τη μελλοντική αναθεώρηση της νομοθεσίας της 

ΕΕ για την καταπολέμηση της νομιμοποίησης εσόδων από παράνομες δραστηριότητες, 

ιδίως όσον αφορά την εποπτεία, την αρχιτεκτονική επιβολής και την πιθανή μετατροπή 

της νομοθεσίας για την καταπολέμηση της νομιμοποίησης εσόδων από παράνομες 

δραστηριότητες από οδηγία σε κανονισμό; Πώς θα αντιμετωπίσετε πιθανές πιέσεις από 

τον χρηματοπιστωτικό κλάδο για τη μείωση της ισχύος των ισχυόντων ρυθμιστικών 

προτύπων και μέτρων που στοχεύουν στη διασφάλιση της ανθεκτικότητας των 

χρηματοπιστωτικών αγορών; Θα δώσετε προτεραιότητα στις διαδικασίες επί 

παραβάσει σε περιπτώσεις μη πραγματικής εφαρμογής της νομοθεσίας της ΕΕ για τη 

νομιμοποίηση εσόδων από παράνομες δραστηριότητες; Θα παραμείνει προτεραιότητα 

της Επιτροπής η χρηματοπιστωτική διαφάνεια, και ειδικότερα η δημόσια υποβολή 

εκθέσεων ανά χώρα; Εάν ναι, πώς σκοπεύει η Επιτροπή να διασφαλίσει ότι οι σχετικές 

προτάσεις της Επιτροπής θα προωθηθούν σε επίπεδο Συμβουλίου; 

Από το πρώτο σχέδιο δράσης το 2015 και την ενδιάμεση επανεξέταση το 2017, έχουν γίνει 

πολλά για τη δημιουργία μιας Ένωσης Κεφαλαιαγορών. Πολλά από τα μέτρα που 

συμφωνήθηκαν σε νομοθετικό επίπεδο δεν έχουν ακόμη εφαρμοστεί, και οι συμμετέχοντες 

στη χρηματοπιστωτική αγορά θα χρειαστούν χρόνο για να αξιοποιήσουν πλήρως τις νέες 

ευκαιρίες. Επομένως, ο πλήρης αντίκτυπος των μέτρων που έχουν ήδη ληφθεί δεν έχει ακόμη 

γίνει πλήρως αισθητός.  

Ωστόσο, παρά την πρόοδο που έχει σημειωθεί, η Ένωση Κεφαλαιαγορών απέχει πολύ από 

την ολοκλήρωσή της, και πρέπει να καταβάλουμε ακόμη περισσότερες προσπάθειες. Είναι 

πλέον πολύ σαφές ότι, υπό το πρίσμα της πανδημίας COVID-19, η ΕΕ χρειάζεται εύρυθμες, 

βαθιές και ολοκληρωμένες κεφαλαιαγορές για να στηρίξει την οικονομική μας ανάκαμψη, να 

χρηματοδοτήσει την πράσινη και την ψηφιακή μετάβαση, να παράσχει επιπλέον εισόδημα 

στους πολίτες, ιδίως για τις παλαιότερες γενιές, και να στηρίξει μια ανταγωνιστική, ανοικτή 

και στρατηγικά αυτόνομη Ευρώπη σε ένα ολοένα και πιο σύνθετο παγκόσμιο περιβάλλον. Το 

σχέδιο δράσης για την Ένωση Κεφαλαιαγορών, που μόλις εγκρίθηκε από την Επιτροπή στις 

24 Σεπτεμβρίου, αποτελεί αναγκαίο βήμα στον κατάλληλο χρόνο. Το σχέδιο δράσης αποτελεί 

ισορροπημένη πρόταση που είναι τόσο φιλόδοξη όσο και στοχευμένη. Ορισμένες από τις 

προτεινόμενες δράσεις είναι φιλόδοξες, ιδίως στους τομείς της φορολογίας, του δικαίου περί 

αφερεγγυότητας και των συντάξεων. Ωστόσο, οι δράσεις αυτές θα πρέπει να σημειώσουν 

πρόοδο, εάν θέλουμε να δημιουργήσουμε πραγματικά ολοκληρωμένες κεφαλαιαγορές. Εάν 

εγκριθεί ο διορισμός μου ως Επιτρόπου, θα δεσμευθώ πλήρως για την υλοποίηση του εν λόγω 

σχεδίου δράσης.  



 

 – 13 –  

Η ανάπτυξη του εποπτικού πλαισίου για όλο και πιο ολοκληρωμένες κεφαλαιαγορές θα 

απαιτήσει προσεκτική εξέταση. Η συγκλίνουσα εποπτεία είναι απολύτως αναγκαία, εάν 

επιθυμούμε να έχουμε πραγματικά ισότιμους όρους ανταγωνισμού για όλους τους 

παράγοντες της αγοράς. Αυτό ισχύει ιδιαίτερα για την πραγματικότητα που θα διαμορφωθεί 

μετά την αποχώρηση του Ηνωμένου Βασιλείου από την ΕΕ, καθώς θα υπάρχουν περισσότερα 

χρηματοπιστωτικά κέντρα σε ολόκληρη την ΕΕ.  

Σε μια ενιαία αγορά, ο αντίκτυπος μιας μεμονωμένης αθέτησης μπορεί να επεκταθεί πέραν 

των εθνικών συνόρων, όπως φαίνεται από το πρόσφατο σκάνδαλο Wirecard. Ως εκ τούτου, οι 

καταναλωτές και οι επενδυτές σε ολόκληρη την ενιαία αγορά θα πρέπει να είναι βέβαιοι ότι 

οι συμμετέχοντες στην αγορά τελούν υπό την κατάλληλη εποπτεία οπουδήποτε και να τους 

έχει χορηγηθεί άδεια. Τα ίδια πρότυπα θα πρέπει να εφαρμόζονται και να επιβάλλονται με 

την ίδια αυστηρότητα σε ολόκληρη την Ένωση. Ένα ενισχυμένο ενιαίο εγχειρίδιο κανόνων 

θα συμβάλει στην καλύτερη ευθυγράμμιση των εποπτικών πρακτικών και μπορεί να στηρίξει 

την πρόοδο προς περισσότερη ευρωπαϊκή εποπτεία, ενώ θα πρέπει να αξιολογήσουμε κατά 

πόσον είναι σκόπιμο να ενισχυθούν οι εξουσίες των Ευρωπαϊκών Εποπτικών Αρχών σε 

ορισμένους τομείς.  

Στο σχέδιο δράσης για την Ένωση Κεφαλαιαγορών προτείνεται επίσης περαιτέρω σύγκλιση, 

για να καταστούν πιο αποτελεσματικά τα καθεστώτα αφερεγγυότητας και οι φορολογικές 

διαδικασίες. Οι μακροχρόνιες δικαστικές διαδικασίες δεν είναι προς το συμφέρον ούτε 

εκείνων που δανείζονται ούτε αυτών που δανείζουν. Ομοίως, οι διαδικασίες επιστροφής 

φόρου για τους διασυνοριακούς επενδυτές είναι χρονοβόρες και επιρρεπείς σε απάτη. Η 

αντιμετώπιση των μειονεκτημάτων που αντιμετωπίζουν οι διασυνοριακοί επενδυτές είναι 

ζωτικής σημασίας για την εύρυθμη λειτουργία της Ένωσης Κεφαλαιαγορών. 

Το επικαιροποιημένο σχέδιο δράσης της Επιτροπής δεν καλύπτει το δίκαιο των συμβάσεων 

ούτε την πολιτική δικονομία. Ωστόσο, το 2018 η Επιτροπή πρότεινε κανόνες για την ταχεία 

εξωδικαστική αναγκαστική εκτέλεση των εξασφαλίσεων στο πλαίσιο της Ένωσης 

Κεφαλαιαγορών. Η πρόταση αυτή παραμένει σημαντική, και είναι επιθυμητό το Ευρωπαϊκό 

Κοινοβούλιο και το Συμβούλιο να σημειώσουν πρόοδο ως προς αυτό. 

Οι ΜΜΕ θα πρέπει να βρίσκονται στο επίκεντρο της στρατηγικής για την εμβάθυνση της 

Ένωσης Κεφαλαιαγορών. Όπως συμβαίνει και με άλλες επιχειρήσεις στην ΕΕ, οι ΜΜΕ 

παραδοσιακά βασίζονται σε μεγάλο βαθμό σε δάνεια από τις τράπεζες για τη χρηματοδότηση 

των δραστηριοτήτων τους. Ωστόσο, οι κεφαλαιαγορές προσφέρουν εναλλακτικές λύσεις για 

τη χρηματοδότηση της ανάπτυξης. Η Ένωση Κεφαλαιαγορών θα πρέπει να διευκολύνει την 

εξασφάλιση χρηματοδότησης για τις μικρές και τις νεοσύστατες επιχειρήσεις, 

απλουστεύοντας την πρόσβαση στα χρηματιστήρια, διαδίδοντας χρηματοοικονομικές 

πληροφορίες και υποστηρίζοντας τον ρόλο των μακροπρόθεσμων επενδυτών. Τα ευρωπαϊκά 

μακροπρόθεσμα επενδυτικά κεφάλαια έχουν επίσης μεγάλες δυνατότητες αύξησης της 

μακροπρόθεσμης χρηματοδότησης για τις ευρωπαϊκές ΜΜΕ. 

Οι τελικοί δικαιούχοι της Ένωσης Κεφαλαιαγορών θα πρέπει να είναι οι Ευρωπαίοι πολίτες 

και οι ευρωπαϊκές επιχειρήσεις. Για τον λόγο αυτό, εάν εγκριθεί ο διορισμός μου, θα 

επιδιώξω, κατά την κατάρτιση νομοθετικών προτάσεων, τη σωστή ισορροπία μεταξύ της 

νομοθεσίας που, αφενός, επιτρέπει στους συμμετέχοντες στις χρηματοπιστωτικές αγορές να 

προσφέρουν τις υπηρεσίες τους με αποτελεσματικό τρόπο και σε ανταγωνιστική τιμή για τους 

πελάτες τους και, αφετέρου, διασφαλίζει την προστασία των επενδυτών και τη 

χρηματοπιστωτική σταθερότητα. Ως εκ τούτου, το σχέδιο δράσης για την Ένωση 

Κεφαλαιαγορών αποτελεί ευκαιρία όχι μόνο για την εμβάθυνση των κεφαλαιαγορών στην 
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Ευρώπη προς όφελος των επιχειρήσεων και των επενδυτών, αλλά και για τη δημιουργία ενός 

ισότιμου συστήματος που θα ωφελεί τις μικρότερες και τις νεοφυείς επιχειρήσεις, και θα 

ανταποκρίνεται στις προσδοκίες των πολιτών της ΕΕ και θα τους επιτρέπει να επενδύουν στο 

μέλλον. 

Εάν εγκριθεί ο διορισμός μου, το 2021 θα αντιμετωπίσω τα κενά της νομοθεσίας μας για την 

καταπολέμηση της νομιμοποίησης εσόδων από παράνομες δραστηριότητες. Οι κανόνες για 

την καταπολέμηση της νομιμοποίησης εσόδων από παράνομες δραστηριότητες όσον αφορά 

τη δέουσα επιμέλεια ως προς τον πελάτη, το καθεστώς διαφάνειας σχετικά με τους 

πραγματικούς δικαιούχους και τον κατάλογο των οντοτήτων που υπόκεινται σε υποχρεώσεις 

καταπολέμησης της νομιμοποίησης εσόδων από παράνομες δραστηριότητες χρειάζονται 

μεταρρύθμιση. Ορισμένα από τα στοιχεία αυτά θα απαιτούσαν, κατά τη γνώμη μου, πλήρη 

εναρμόνιση μέσω κανονισμού. Πρέπει να διασφαλίσουμε ότι η εποπτεία της καταπολέμησης 

της νομιμοποίησης εσόδων από παράνομες δραστηριότητες είναι αποτελεσματική μέσω μιας 

νέας εποπτικής αρχής σε επίπεδο ΕΕ, πλήρως ανεξάρτητης και με τους απαραίτητους πόρους, 

ικανής να συνεργάζεται απευθείας με τις εθνικές εποπτικές αρχές, ώστε να διασφαλίζεται ότι 

σκάνδαλα όπως αυτά που διαπιστώσαμε πρόσφατα δεν θα επαναληφθούν. 

Σε αυτόν τον τομέα, η αυστηρή επιβολή των κανόνων για τον εντοπισμό της νομιμοποίησης 

εσόδων από παράνομες δραστηριότητες είναι ζωτικής σημασίας. Εάν εγκριθεί ο διορισμός 

μου, προτίθεμαι να ακολουθήσω τις διαδικασίες επί παραβάσει που έχουν ήδη κινηθεί και δεν 

θα διστάσω να κινήσω νέες διαδικασίες, όπου χρειάζεται. Μια μελέτη του Συμβουλίου της 

Ευρώπης, το οποίο διαθέτει εκτεταμένη πείρα στον τομέα αυτό, θα τροφοδοτήσει επίσης την 

έκθεση σχετικά με την εφαρμογή της οδηγίας για την καταπολέμηση της νομιμοποίησης 

εσόδων από παράνομες δραστηριότητες, την οποία καλείται να υποβάλει η Επιτροπή έως το 

2022. 

Η εταιρική διαφάνεια αποτελεί υψηλή προτεραιότητα για μένα. Υπάρχει ευρεία ζήτηση από 

το κοινό για καλύτερη πληροφόρηση σχετικά με τις εταιρικές δραστηριότητες και τις 

οικονομικές και ευρύτερες κοινωνικές επιπτώσεις τους. Η υποβολή εκθέσεων ανά χώρα 

παραμένει σημαντικό ορόσημο εν προκειμένω, και δεσμεύομαι να συνεργάζομαι αδιάκοπα με 

το Κοινοβούλιο και το Συμβούλιο για την απεμπλοκή του σημερινού αδιεξόδου. 
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Ερώτηση 4. ΒΙΩΣΙΜΑ ΧΡΗΜΑΤΟΟΙΚΟΝΟΜΙΚΑ / ΨΗΦΙΑΚΑ 

ΧΡΗΜΑΤΟΟΙΚΟΝΟΜΙΚΑ / ΚΑΤΑΝΑΛΩΤΙΚΗ ΠΙΣΤΗ: 

Ποιοι είναι οι βασικοί τομείς προτεραιότητας για την ενίσχυση της προστασίας των 

καταναλωτών στις τραπεζικές και χρηματοπιστωτικές υπηρεσίες, προκειμένου να 

διασφαλιστούν αποτελεσματικοί και συνεκτικοί κανόνες και πρότυπα σε ολόκληρη την 

ΕΕ; Πώς μπορούμε να διασφαλίσουμε ότι η προστασία των πελατών θα προσαρμοστεί 

στη νέα χρηματοοικονομική τεχνολογία, στα ψηφιακά νομίσματα και στις μεθόδους 

πληρωμής, ιδίως όταν οι πελάτες μετακινούνται, επενδύουν ή ψωνίζουν διασυνοριακά; 

Πώς προτίθεστε να εξισορροπήσετε τους στόχους της ενθάρρυνσης της καινοτομίας, της 

διαφύλαξης της χρηματοπιστωτικής σταθερότητας και της προστασίας των επενδυτών; 

Πώς θα βελτιώσετε το χρηματοπιστωτικό σύστημα και το κανονιστικό του πλαίσιο, 

ούτως ώστε να ενθαρρυνθούν οι μακροπρόθεσμες επενδύσεις, να ενσωματωθούν τα 

περιβαλλοντικά και κοινωνικά κριτήρια και τα κριτήρια διακυβέρνησης, και να 

διοχετευτούν κεφάλαια προς τις βιώσιμες επενδύσεις; Τι μπορεί να αναμένει το ΕΚ από 

την ανανεωμένη στρατηγική για τη βιώσιμη χρηματοδότηση; Ποια συγκεκριμένα μέτρα 

θα λάβετε για την ανάπτυξη ενός προτύπου της ΕΕ για τα πράσινα ομόλογα; Πώς θα 

κινηθείτε προκειμένου να εκπληρωθεί η νομοθετική εντολή για την περαιτέρω ανάπτυξη 

της ταξινομίας της ΕΕ για βιώσιμες δραστηριότητες έως το τέλος του 2021, ώστε να 

συμπεριληφθούν στο πεδίο εφαρμογής κοινωνικοί στόχοι που θα διασφαλίζουν ότι η 

ταξινομία της ΕΕ εξακολουθεί να αποτελεί το σημείο αναφοράς για τις βιώσιμες 

δραστηριότητες που αναπτύσσονται στο πλαίσιο των πολιτικών της ΕΕ στον τομέα των 

χρηματοπιστωτικών υπηρεσιών; Σχεδιάζετε να λάβετε περαιτέρω μέτρα ώστε να 

προωθηθεί η ενσωμάτωση της προτίμησης βιωσιμότητας στις επενδύσεις λιανικής και 

στο πλαίσιο των οργανισμών αξιολόγησης πιστοληπτικής ικανότητας; 

Εάν εγκριθεί ο διορισμός μου ως Επιτρόπου, ο γενικός στόχος μου είναι να διασφαλίσω ότι 

διαθέτουμε ένα χρηματοπιστωτικό σύστημα που λειτουργεί για τους ανθρώπους και την 

κοινωνία.  

Χρειαζόμαστε ένα σαφές νομικό πλαίσιο που θα επιτρέπει ανταγωνιστικές και υψηλής 

ποιότητας υπηρεσίες, θα παρέχει υψηλό επίπεδο προστασίας των καταναλωτών και 

διαφάνειας, και θα παρέχει στους επενδυτές (λιανικής) τη δυνατότητα να λαμβάνουν 

τεκμηριωμένες αποφάσεις.  

Ένα χρηματοπιστωτικό σύστημα που λειτουργεί για τους ανθρώπους σημαίνει επίσης ότι 

διασφαλίζει τη χρηματοπιστωτική ένταξη. Ένα ισότιμο χρηματοπιστωτικό σύστημα δεν 

αφήνει κανέναν πίσω. Δεν έχουμε επιτύχει ακόμη αυτόν τον στόχο, μπορούν να γίνουν 

περισσότερα. Πιστεύω ότι κατά τη θέσπιση κανόνων οι καταναλωτές θα πρέπει να 

βρίσκονται στο επίκεντρο της προσοχής μας. Πιο συγκεκριμένα, εάν εγκριθεί ο διορισμός 

μου, θα αξιολογήσω και θα αντιμετωπίσω τυχόν ελλείψεις όσον αφορά τις επενδύσεις 

λιανικής, επιδιώκοντας να προωθήσω μεγαλύτερη συμμετοχή ώστε οι καταναλωτές να 

μπορούν να αποταμιεύουν πιο αποτελεσματικά για τη συνταξιοδότησή τους. Είναι αυτονόητο 

ότι η μεγαλύτερη συμμετοχή των μικροεπενδυτών θα απαιτήσει ανάλογα επίπεδα προστασίας 

για τους εν λόγω επενδυτές.  

Κάθε αξιολόγηση πιθανών ελλείψεων στο κανονιστικό μας πλαίσιο πρέπει να περιλαμβάνει, 

μεταξύ άλλων, την επανεξέταση των κανόνων γνωστοποίησης και αντιπαροχών, καθώς και 

μέτρα για την ενίσχυση των χρηματοοικονομικών γνώσεων. Θα επανεξετάσω επίσης τη λοιπή 

νομοθεσία για την προστασία των καταναλωτών στον τομέα των χρηματοπιστωτικών 

υπηρεσιών (συμπεριλαμβανομένης της οδηγίας για την ενυπόθηκη πίστη), θα αξιολογήσω 
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κατά πόσον απαιτείται κανονιστική αλλαγή στο πλαίσιο της κρίσης της COVID-19, και κατά 

πόσον οι ισχύοντες κανόνες είναι κατάλληλοι για την προοδευτική ψηφιοποίηση των 

χρηματοπιστωτικών υπηρεσιών, ιδίως για τους πελάτες λιανικής. Πιστεύω ότι είναι επίσης 

σημαντικό να αντιμετωπιστούν τυχόν ελλείψεις που θα εντοπιστούν κατά την αναθεώρηση 

της οδηγίας για τους λογαριασμούς πληρωμών.  

Η χρηματοοικονομική τεχνολογία (Fintech), τα ψηφιακά νομίσματα και άλλες καινοτόμες 

μέθοδοι πληρωμής (π.χ. ανέπαφες πληρωμές) μπορούν να αποφέρουν πραγματικά οφέλη 

στους καταναλωτές σε ολόκληρη την ΕΕ, αλλά μπορεί επίσης να υπάρξουν νέοι κίνδυνοι, 

ιδίως όσον αφορά την ασφάλεια, την προστασία των δεδομένων, την πρόσβαση χωρίς 

αποκλεισμούς και την προστασία των καταναλωτών. Εάν εγκριθεί ο διορισμός μου, θα 

επιδιώξω να ακολουθήσω μια πολύπλευρη προσέγγιση. Όσον αφορά το νομικό πλαίσιο, οι 

υφιστάμενοι κανόνες θα πρέπει να προσαρμόζονται στον ψηφιακό κόσμο όποτε είναι 

αναγκαίο, και με τρόπους που διασφαλίζουν την κατάλληλη προστασία των καταναλωτών. 

Στο πνεύμα αυτό, η Επιτροπή ενέκρινε πρόσφατα δύο προτάσεις σχετικά με τα 

κρυπτοπεριουσιακά στοιχεία και την επιχειρησιακή ανθεκτικότητα. Από εποπτική άποψη, 

θέλω να εξετάσουμε τον τρόπο με τον οποίο μπορούμε να στηρίξουμε και να συντονίσουμε 

το έργο που επιτελείται στους κόμβους και στα δοκιμαστήρια καινοτομίας και να 

διασφαλίσουμε ότι οι εποπτικές μας αρχές διαθέτουν τις κατάλληλες δεξιότητες, ότι 

προηγούνται των εξελίξεων στον ψηφιακό χρηματοοικονομικό τομέα και ότι κατανοούν τον 

τρόπο με τον οποίο τα καινοτόμα νέα ψηφιακά χρηματοοικονομικά προϊόντα και υπηρεσίες 

επηρεάζουν τους καταναλωτές.  

Όσον αφορά την εκπαίδευση, πρέπει να στηρίξουμε και να συντονίσουμε τα προγράμματα 

χρηματοοικονομικών γνώσεων που εφαρμόζονται σε εθνικό επίπεδο, ιδίως εκείνα που 

επικεντρώνονται στις ψηφιακές χρηματοπιστωτικές υπηρεσίες, προκειμένου να διασφαλιστεί 

ότι οι καταναλωτές κατανοούν τα οφέλη, αλλά και τους κινδύνους, των νέων προϊόντων και 

υπηρεσιών.  

Υπάρχουν διάφοροι τρόποι με τους οποίους μπορούμε να επιτύχουμε ένα πλαίσιο το οποίο, 

ενώ ενθαρρύνει την καινοτομία, εξισορροπεί παράλληλα τους στόχους της σταθερότητας και 

της προστασίας των καταναλωτών. Για παράδειγμα, η πανδημία της COVID-19 κατέδειξε 

πόσο σημαντικό είναι για τους καταναλωτές και τις επιχειρήσεις να μπορούν να έχουν 

πρόσβαση και να διαχειρίζονται τα οικονομικά τους εξ ολοκλήρου εξ αποστάσεως σε 

ολόκληρη την ΕΕ, μεταξύ άλλων και σε διασυνοριακό επίπεδο. Χρειαζόμαστε επίσης νέα 

μέτρα για να εξασφαλίσουμε υψηλό επίπεδο ασφάλειας για όλες αυτές τις ηλεκτρονικές 

συναλλαγές. Όπου είναι αναγκαίο, οι κανόνες μας για την προστασία των καταναλωτών θα 

πρέπει να προσαρμοστούν στον ψηφιακό κόσμο. Επισημαίνω επίσης ότι οι μεγάλοι πάροχοι 

τεχνολογίας δραστηριοποιούνται όλο και περισσότερο στον χρηματοοικονομικό τομέα. 

Μπορούν να συμβάλουν στην παροχή καινοτόμων, ευχερών και φθηνότερων 

χρηματοπιστωτικών υπηρεσιών, αλλά πρέπει να διασφαλίσουμε ότι εφαρμόζονται, όπως 

αρμόζει, οι κανόνες μας προληπτικής εποπτείας και δεοντολογίας, οι οποίοι εγγυώνται τη 

χρηματοπιστωτική σταθερότητα, την ακεραιότητα της αγοράς, την προστασία των 

καταναλωτών και τον θεμιτό ανταγωνισμό, σε αυτό το ταχέως μεταβαλλόμενο οικοσύστημα. 

Σκοπεύω επίσης να επιδιώξω μια φιλόδοξη ανανεωμένη στρατηγική για τη βιώσιμη 

χρηματοδότηση, όπως ανακοινώθηκε στην Ευρωπαϊκή Πράσινη Συμφωνία. Θα επιδιώξω να 

ενισχύσω περαιτέρω τη βιωσιμότητα του χρηματοπιστωτικού συστήματος και να διασφαλίσω 

ότι η ανάπτυξη της οικονομίας συμβαδίζει με τον οικολογικό προσανατολισμό της 

οικονομίας. Η στρατηγική θα συνίσταται σε διάφορες αλληλοενισχυόμενες πρωτοβουλίες, 

ενσωματώνοντας τη βιωσιμότητα στη λήψη αποφάσεων και στις γνωστοποιήσεις των 
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επιχειρήσεων, δίνοντας έτσι τη δυνατότητα στους επενδυτές να αξιοποιούν νέες ευκαιρίες για 

βιώσιμες επενδύσεις (καλύπτοντας ολόκληρο το περιβαλλοντικό, κοινωνικό και σχετικό με 

τη διακυβέρνηση πεδίο). Η πλήρης ενσωμάτωση των κλιματικών και περιβαλλοντικών 

κινδύνων στο χρηματοπιστωτικό σύστημα αποτελεί επιτακτική ανάγκη. 

Επί του παρόντος, βρίσκονται σε εξέλιξη εργασίες για την ανάπτυξη του προτύπου πράσινων 

ομολόγων της ΕΕ, και η Επιτροπή διεξάγει στοχευμένη διαβούλευση για να ζητήσει 

διατύπωση παρατηρήσεων από τα ενδιαφερόμενα μέρη. Εάν εγκριθεί ο διορισμός μου, θα 

εξετάσω με ποιον τρόπο μπορούν να γίνουν τα επόμενα βήματα, λαμβάνοντας υπόψη το 

αποτέλεσμα της διαβούλευσης, και θα εξετάσω κατά πόσον απαιτείται νομοθετική 

πρωτοβουλία για ένα πρότυπο πράσινων ομολόγων της ΕΕ, βάσει της ταξινομίας της ΕΕ. Θα 

παρουσιάσουμε την προβλεπόμενη μελλοντική πορεία για το πρότυπο πράσινων ομολόγων 

της ΕΕ στην ανανεωμένη στρατηγική για τη βιώσιμη χρηματοδότηση. 

Η πράσινη μετάβαση πρέπει να είναι πολυδεκτική: η ανάκαμψη μετά την COVID-19 

αποτελεί ευκαιρία για την αντιμετώπιση μακροχρόνιων κοινωνικών ζητημάτων. Η 

βιωσιμότητα δεν είναι μόνο οικολογική, αλλά και κοινωνική. Στο πλαίσιο των εργασιών της 

νέας πλατφόρμας για τη βιώσιμη χρηματοδότηση, θα αξιολογήσουμε κατά πόσον και με 

ποιον τρόπο μια κοινωνική ταξινομία θα μπορούσε να αντιμετωπίσει ορισμένες από τις 

προκλήσεις που σχετίζονται με την επίτευξη των κοινωνικών στόχων.  

Έχω πλήρη επίγνωση ότι γίνεται όλο και πιο σημαντικό να ενσωματώνονται οι προτιμήσεις 

βιωσιμότητας στις επενδύσεις λιανικής και στο πλαίσιο για τους οργανισμούς αξιολόγησης 

της πιστοληπτικής ικανότητας. Στην ανανεωμένη στρατηγική για τη βιώσιμη χρηματοδότηση 

θα εξεταστούν τα πλεονεκτήματα της παροχής περαιτέρω λεπτομερών κατευθυντήριων 

γραμμών σχετικά με τον τρόπο με τον οποίο οι χρηματοοικονομικοί σύμβουλοι θα πρέπει να 

αξιολογούν και να εξετάζουν τις προτιμήσεις των πελατών όσον αφορά τη βιωσιμότητα. Η 

Επιτροπή εξετάζει επί του παρόντος τις πιθανές ελλείψεις των πιστοληπτικών αξιολογήσεων 

βιωσιμότητας, όπως η έλλειψη διαφάνειας των μεθοδολογιών, οι πιθανές συγκρούσεις 

συμφερόντων ή η έλλειψη συγκρισιμότητας των δεδομένων και των αξιολογήσεων. Με βάση 

την αξιολόγηση αυτή, θα εξετάσω το ενδεχόμενο ανάληψης περαιτέρω δράσης στον τομέα 

αυτό.  
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Ερώτηση 5. BREXIT 

Έχουν αυξηθεί τις τελευταίες εβδομάδες οι κίνδυνοι για τη χρηματοπιστωτική 

σταθερότητα από το Brexit; Είναι το χρηματοπιστωτικό σύστημα της ΕΕ αρκετά 

εύρωστο για να αντεπεξέλθει στην περίπτωση μη συμφωνίας; Ποιες είναι οι 

δευτερογενείς επιπτώσεις και οι συνέπειες του Brexit για τον τομέα των 

χρηματοπιστωτικών υπηρεσιών και τα χρηματοπιστωτικά κέντρα της ΕΕ, ιδίως όσον 

αφορά τον συμψηφισμό και τον διακανονισμό; Πιστεύετε ότι το σύστημα ισοδυναμίας 

είναι ο καλύτερος τρόπος οργάνωσης της σχέσης μεταξύ της ΕΕ και του Ηνωμένου 

Βασιλείου, εάν δεν υπάρξει συμφωνία για τη μελλοντική σχέση ΕΕ-Ηνωμένου 

Βασιλείου; Πώς προτίθεστε να διασφαλίσετε ότι τα ρυθμιστικά καθεστώτα δεν θα 

αρχίσουν να αποκλίνουν μετά τη χορήγηση ισοδυναμίας; Το νέο τοπίο των 

χρηματοπιστωτικών υπηρεσιών μετά το Brexit θα απαιτήσει επικαιροποίηση της 

ισχύουσας νομοθεσίας; Εάν ναι, ποια νομοθετικά κείμενα θα πρέπει να αναθεωρηθούν; 

Ποιες συγκεκριμένες δράσεις θα αναλάβετε για την ενίσχυση της στρατηγικής 

αυτονομίας της ΕΕ στον τομέα των χρηματοπιστωτικών υπηρεσιών, ιδίως σε 

συνάρτηση με τις σχετικές δικαιοδοσίες τρίτων χωρών, όπως το Ηνωμένο Βασίλειο, οι 

ΗΠΑ, η Ιαπωνία και η Κίνα; 

Οι προσπάθειες για την επίτευξη συμφωνίας μεταξύ της ΕΕ και του Ηνωμένου Βασιλείου 

συνεχίζονται, υπό την ιδιαίτερα αποτελεσματική καθοδήγηση, από την πλευρά της ΕΕ, του κ. 

Μισέλ Μπαρνιέ. Έχω παρακολουθήσει πολύ στενά τη μακρά και δύσκολη διαδικασία του 

Brexit, καθώς εκπροσωπώ μια εκλογική περιφέρεια η οποία βρίσκεται κατά μήκος των 

αόρατων συνόρων με τη Βόρεια Ιρλανδία. Η εμπιστοσύνη είναι καίριας σημασίας για το 

μέλλον. Ανεξάρτητα από την έκβαση των διαπραγματεύσεων, οι αλλαγές είναι 

αναπόφευκτες. 

Πριν από την αποχώρηση του Ηνωμένου Βασιλείου, το City του Λονδίνου ήταν το κύριο 

χρηματοπιστωτικό κέντρο της ΕΕ. Η κατάσταση αυτή πρόκειται να αλλάξει, καθώς το 

Ηνωμένο Βασίλειο θα αρχίσει σύντομα να λειτουργεί πλήρως εκτός του πλαισίου κανόνων, 

εποπτείας και συντονισμού της ΕΕ στον τομέα των χρηματοπιστωτικών υπηρεσιών. 

Αντιμετωπίζω με ευαισθησία τον τρόπο με τον οποίο διαχειριζόμαστε αυτή τη διαδικασία 

αλλαγής, ιδίως όσον αφορά τη διασφάλιση της χρηματοπιστωτικής σταθερότητας. Καθώς 

έχουν αυξηθεί οι εντάσεις στις συνολικές διαπραγματεύσεις ΕΕ-Ηνωμένου Βασιλείου, 

εξακολουθούμε να προετοιμαζόμαστε για όλα τα πιθανά σενάρια, συμπεριλαμβανομένου 

ενός σεναρίου μη περαιτέρω ισοδυναμιών.  

Δεν πιστεύω ότι τις τελευταίες εβδομάδες έχουν αυξηθεί οι κίνδυνοι για τη 

χρηματοπιστωτική σταθερότητα. Βάσει αναλύσεων που διενεργήθηκαν με την Ευρωπαϊκή 

Κεντρική Τράπεζα, το Ενιαίο Συμβούλιο Εξυγίανσης και τις Ευρωπαϊκές Εποπτικές Αρχές, η 

Επιτροπή κατέληξε στο συμπέρασμα ότι η κύρια πηγή κινδύνου για τη χρηματοπιστωτική 

σταθερότητα θα ήταν η διαταραχή στην κεντρική εκκαθάριση των παραγώγων μέσω 

κεντρικών αντισυμβαλλομένων εγκατεστημένων στο Ηνωμένο Βασίλειο. Ο τομέας αυτός 

χαρακτηρίστηκε ως ο μόνος τομέας όπου διαπιστώνονται βραχυπρόθεσμα κίνδυνοι για τη 

χρηματοπιστωτική σταθερότητα, σε περίπτωση μη λήψης απόφασης ισοδυναμίας. Στις 21 

Σεπτεμβρίου, η Επιτροπή εξέδωσε απόφαση περιορισμένης χρονικής διάρκειας σχετικά με 

την ισοδυναμία των κεντρικών αντισυμβαλλομένων που είναι εγκατεστημένοι στο Ηνωμένο 

Βασίλειο, με σκοπό την προστασία της χρηματοπιστωτικής σταθερότητας στην ΕΕ. Η 

Ευρωπαϊκή Αρχή Κινητών Αξιών και Αγορών θα εφαρμόσει τώρα τον κανονισμό για τις 

υποδομές των ευρωπαϊκών αγορών (EMIR 2) και έχει ήδη αναγνωρίσει τρεις κεντρικούς 

αντισυμβαλλομένους του Ηνωμένου Βασιλείου. Αυτή η προσωρινή απόφαση ισοδυναμίας 
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αποσκοπεί στην προστασία της χρηματοπιστωτικής σταθερότητας στην ΕΕ. Όσον αφορά το 

μέλλον, είναι σαφές ότι η ΕΕ εξαρτάται σε μεγάλο βαθμό από τους κεντρικούς 

αντισυμβαλλομένους του Ηνωμένου Βασιλείου και θα είναι σημαντικό να μειωθούν τα 

ανοίγματα των εκκαθαριστικών μελών της ΕΕ έναντι των κεντρικών αντισυμβαλλομένων του 

Ηνωμένου Βασιλείου, ιδίως τα ανοίγματα σε εξωχρηματιστηριακά παράγωγα που 

εκφράζονται σε ευρώ και σε άλλα νομίσματα της ΕΕ. Η περιορισμένης χρονικής διάρκειας 

απόφαση σχετικά με την ισοδυναμία επιτρέπει την περαιτέρω ανάπτυξη της ικανότητας των 

κεντρικών αντισυμβαλλομένων που έχουν λάβει άδεια λειτουργίας στην ΕΕ να παρέχουν 

τέτοιες υπηρεσίες.  

Όσον αφορά τα κεντρικά αποθετήρια τίτλων, η Επιτροπή συνεργάζεται στενά με τις αρμόδιες 

αρχές και παρακολουθεί το επίπεδο ετοιμότητας της αγοράς σ’ αυτόν τον πολύ τεχνικό, αλλά 

σημαντικό τομέα. Οι συμμετέχοντες στην αγορά καλούνται να λάβουν όλα τα αναγκαία 

μέτρα, έως το τέλος του 2020, για να προετοιμαστούν για όλες τις πιθανές εκβάσεις. 

Η Επιτροπή κατέληξε στο συμπέρασμα ότι, ανεξάρτητα από την έκβαση των εν εξελίξει 

διαπραγματεύσεων και των αξιολογήσεων ισοδυναμίας, δεν αναμένεται να υπάρχει κανένας 

κίνδυνος για τη χρηματοπιστωτική σταθερότητα στα τέλη του 2020, πέραν εκείνου που 

αφορά τους κεντρικούς αντισυμβαλλομένους, όπως περιγράφεται ανωτέρω. Οι επιχειρήσεις 

κλήθηκαν να ολοκληρώσουν τα μέτρα ετοιμότητάς τους έως το τέλος του 2020· επομένως θα 

πρέπει να είναι έτοιμες για όλα τα πιθανά σενάρια, συμπεριλαμβανομένου του σεναρίου 

χωρίς ισοδυναμία, καθώς μετά το δημοψήφισμα είχαν στη διάθεσή τους πάνω από 4 έτη για 

να προετοιμαστούν. Το μήνυμα αυτό επαναλήφθηκε στην ανακοίνωση της Επιτροπής σχετικά 

με την ετοιμότητα, η οποία εκδόθηκε στις 9 Ιουλίου 2020, καθώς και στις ειδικές τομεακές 

ανακοινώσεις για τις χρηματοπιστωτικές υπηρεσίες κατά τη διάρκεια του καλοκαιριού. 

Η λήξη της μεταβατικής περιόδου στις 31 Δεκεμβρίου 2020 θα οδηγήσει σε σημαντικές 

αλλαγές στη σχέση μεταξύ του Ηνωμένου Βασιλείου και της ΕΕ στον τομέα των 

χρηματοπιστωτικών υπηρεσιών. Οι αλλαγές αυτές θα επέλθουν ανεξάρτητα από την έκβαση 

των διαπραγματεύσεων για τη συμφωνία ελεύθερων συναλλαγών και της μονομερούς 

αξιολόγησης της ισοδυναμίας των χρηματοπιστωτικών υπηρεσιών από την Επιτροπή. Δεν 

πρόκειται να συνεχιστεί η συνήθης πρακτική, δεδομένου ότι, σε κάθε περίπτωση, οι εταιρείες 

χρηματοπιστωτικών υπηρεσιών του Ηνωμένου Βασιλείου θα χάσουν το πλεονέκτημα του 

διαβατηρίου χρηματοπιστωτικών υπηρεσιών. Σε σύγκριση με την τρέχουσα κατάσταση, οι 

σχέσεις θα είναι πολύ διαφορετικές όσον αφορά την πρόσβαση στην αγορά, το κανονιστικό 

πλαίσιο και την εποπτεία. Είμαι πεπεισμένη ότι το συστηματικό και επιμελές έργο που έχει 

επιτελεστεί μέχρι σήμερα από την Επιτροπή και τις ευρωπαϊκές εποπτικές αρχές θα ενισχύσει 

την ευρωστία του χρηματοπιστωτικού συστήματος της ΕΕ για την αντιμετώπιση όλων των 

σεναρίων. 

Κατά κανόνα, η διαχείριση των κανονιστικών ρυθμίσεων στον χρηματοπιστωτικό τομέα 

πραγματοποιείται σε μεγάλο βαθμό εκτός οποιασδήποτε συμφωνίας ελεύθερων συναλλαγών, 

βάσει διαλόγου επί κανονιστικών θεμάτων και μονομερών αποφάσεων ισοδυναμίας. Αυτό θα 

ισχύει και για το Ηνωμένο Βασίλειο. Η ΕΕ μπορεί, σε εύθετο χρόνο, να αποφασίσει να 

χορηγήσει ισοδυναμία σε ορισμένους τομείς ισοδυναμίας ή σε κανέναν από αυτούς. Κάθε 

απόφαση χορήγησης ισοδυναμίας θα βασίζεται στο ύψιστο συμφέρον της ΕΕ. Η ισοδυναμία 

είναι μια διαδικασία που βασίζεται στην εμπιστοσύνη και η ΕΕ πρέπει να μπορεί να είναι 

βέβαιη ότι η εν λόγω τρίτη χώρα θα παραμείνει σε πορεία σύγκλισης με το πλαίσιο της ΕΕ 

και θα εξασφαλίσει παρόμοια αποτελέσματα.  
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Η Επιτροπή διεξάγει επί του παρόντος μια άνευ προηγουμένου διαδικασία παράλληλων 

αξιολογήσεων πολλών τομέων ισοδυναμίας σε σχέση με το Ηνωμένο Βασίλειο. Η 

προσέγγιση αυτή βασίζεται στη συνήθη πρακτική που εφαρμόζεται και για άλλες τρίτες 

χώρες, με ορισμένα στοχευμένα ερωτήματα ώστε να ληφθεί υπόψη η συγκεκριμένη 

κατάσταση του Ηνωμένου Βασιλείου. Ενώ η ισοδυναμία είναι συνήθως το τέλος μιας 

διαδικασίας σύγκλισης, η κατάσταση του Ηνωμένου Βασιλείου είναι πολύ διαφορετική. Το 

Ηνωμένο Βασίλειο ξεκινά από μια θέση στενής σύγκλισης, αλλά έχει δηλώσει σαφώς τη 

γενική πρόθεσή του να αποκλίνει από τους κανόνες της ΕΕ. Επιπλέον, το νέο καθεστώς του 

Ηνωμένου Βασιλείου θα παρέχει μεγάλη διακριτική ευχέρεια στις εποπτικές αρχές του 

Ηνωμένου Βασιλείου. Το Ηνωμένο Βασίλειο έχει αναμφισβήτητα το δικαίωμα να αποκλίνει 

από τους κανόνες της ΕΕ μετά τη μετάβαση, όμως αυτή η αυξημένη αβεβαιότητα θα έχει 

φυσικά συνέπειες στις αξιολογήσεις ισοδυναμίας από την ΕΕ.  

Μια περαιτέρω διάσταση των διμερών σχέσεων στον τομέα των χρηματοπιστωτικών 

υπηρεσιών είναι η ρυθμιστική συνεργασία. Ως Επίτροπος αρμόδια για τις χρηματοπιστωτικές 

υπηρεσίες, θα είμαι έτοιμη να συνεργαστώ με το Ηνωμένο Βασίλειο για ένα αυτόνομο, 

εθελοντικό, δομημένο και ευέλικτο πλαίσιο ρυθμιστικής συνεργασίας. Στόχος της 

συνεργασίας αυτής είναι η παροχή ενός φόρουμ διαλόγου για την επεξήγηση των 

ρυθμιστικών εξελίξεων και προοπτικών και για την πρόβλεψη πιθανών ζητημάτων που 

σχετίζονται με οποιαδήποτε ισχύουσα απόφαση ισοδυναμίας. Η εν λόγω ρυθμιστική 

συνεργασία θα πρέπει να βασίζεται στην εμπιστοσύνη και θα διατηρεί τη ρυθμιστική 

αυτονομία κάθε πλευράς. 

Κατά την αξιολόγηση της ισοδυναμίας, η Επιτροπή αποδίδει ιδιαίτερη προσοχή στους 

κινδύνους για την ΕΕ όσον αφορά τη χρηματοπιστωτική σταθερότητα, τη διαφάνεια της 

αγοράς, την ακεραιότητα της αγοράς, την προστασία των επενδυτών και τον αθέμιτο 

ανταγωνισμό, δεδομένης της διασύνδεσης μεταξύ των αγορών της ΕΕ και του Ηνωμένου 

Βασιλείου. Επιπλέον, η δεδηλωμένη πρόθεση της κυβέρνησης του Ηνωμένου Βασιλείου να 

αποκλίνει από τα ρυθμιστικά και εποπτικά πλαίσια της ΕΕ στον τομέα των 

χρηματοπιστωτικών υπηρεσιών μετά τη μεταβατική περίοδο απαιτεί από την Επιτροπή να 

αξιολογεί την ισοδυναμία του Ηνωμένου Βασιλείου σε κάθε τομέα σε μακρόπνοη βάση, 

καθώς και να αξιολογεί ενδελεχώς τα προσωρινά καθεστώτα του Ηνωμένου Βασιλείου. 

Σε περίπτωση που χορηγηθεί ισοδυναμία σε έναν συγκεκριμένο τομέα, θα πρέπει να 

συνοδεύεται από ισχυρές δεσμεύσεις του Ηνωμένου Βασιλείου για την εξασφάλιση 

ισοδύναμων αποτελεσμάτων, καθώς και από δεσμεύσεις να μην παρεκκλίνει από το πλαίσιο 

της ΕΕ για την περίοδο που καλύπτεται από την απόφαση ισοδυναμίας. Για τους τομείς 

αυτούς, η Επιτροπή και οι Ευρωπαϊκές Εποπτικές Αρχές θα πρέπει επίσης να προβλέψουν 

ισχυρές ρυθμίσεις παρακολούθησης της ισοδυναμίας για την παρακολούθηση των εξελίξεων 

στο Ηνωμένο Βασίλειο, σύμφωνα με τη γενική πολιτική ισοδυναμίας που καθορίστηκε τον 

Ιούλιο του 2019.  

Υποστηρίζω την προσέγγιση της Επιτροπής όσον αφορά τις μελλοντικές σχέσεις ΕΕ-

Ηνωμένου Βασιλείου στον τομέα των χρηματοπιστωτικών υπηρεσιών. 

Η Επιτροπή, και ιδίως η Γενική Διεύθυνση Χρηματοπιστωτικής Σταθερότητας, 

Χρηματοπιστωτικών Υπηρεσιών και Ένωσης Κεφαλαιαγορών, εξακολουθεί να επανεξετάζει 

την υφιστάμενη νομοθεσία τόσο στο πλαίσιο του Brexit όσο και γενικότερα. Υπό την 

καθοδήγηση της Προέδρου φον ντερ Λάιεν, βρίσκεται σε εξέλιξη ένα ευρύ φάσμα 

αναλύσεων και ανάπτυξης πολιτικών σε πολλούς διαφορετικούς τομείς, από την Ένωση 

Κεφαλαιαγορών έως τη βιώσιμη χρηματοδότηση, την ψηφιοποίηση και τις υπηρεσίες 
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λιανικής, για να αναφέρω ορισμένους μόνο από τους τομείς αυτούς. Ως Επίτροπος, θα 

μεριμνήσω για τη συνέχεια των φακέλων προτεραιότητας και θα εξετάσω, κατά περίπτωση, 

πρόσθετους τομείς για νέες νομοθετικές προτάσεις ή τροποποιήσεις της ισχύουσας 

νομοθεσίας. Προφανώς, τώρα που το Ηνωμένο Βασίλειο δεν είναι πλέον κράτος μέλος, οι 

μελλοντικές εξελίξεις του νομοθετικού και εποπτικού πλαισίου της ΕΕ θα πρέπει να 

λαμβάνουν υπόψη τις συγκεκριμένες επιπτώσεις για τη χρηματοπιστωτική σταθερότητα, την 

ακεραιότητα της αγοράς, την προστασία των επενδυτών και τους ισότιμους όρους 

ανταγωνισμού, λόγω της ύπαρξης ενός υπεράκτιου χρηματοοικονομικού κέντρου τόσο κοντά 

στην ενιαία αγορά της ΕΕ. Παρά τις σημαντικές εργασίες ετοιμότητας που έχουν ήδη 

αναληφθεί, καθώς εξελίσσεται η κατάσταση, θα μεριμνήσω ώστε να ληφθούν ταχέως όλα τα 

αναγκαία μέτρα και να εξυπηρετούν το βέλτιστο συμφέρον της ΕΕ.  

Το χρηματοπιστωτικό μας σύστημα στην ΕΕ είναι ανοικτό και επωφελείται από την καλή 

συνεργασία με άλλες τρίτες χώρες. Ο εποικοδομητικός διάλογος με τις εποπτικές και 

ρυθμιστικές αρχές είναι ο καλύτερος τρόπος για την ορθή διαχείριση των διασυνοριακών 

κινδύνων. Θα συνεχίσω την ανάπτυξη διαλόγου όσον αφορά εποπτικά και ρυθμιστικά θέματα 

με όλες τις σχετικές δικαιοδοσίες. Στο πλαίσιο αυτό, το Ηνωμένο Βασίλειο δεν αποτελεί 

εξαίρεση.   

Όπως και με όλες τις τρίτες χώρες, η συνεργασία πρέπει να βασίζεται στην εμπιστοσύνη. Η 

εμπειρία με διάφορες τρίτες χώρες δείχνει ότι, όταν υπάρχει εμπιστοσύνη, τα εθελοντικά και 

ευέλικτα φόρουμ συχνά οδηγούν σε πιο δυναμική συνεργασία από ό,τι οι επίσημες δομές.  

Γενικότερα, οι γεωπολιτικές εξελίξεις των τελευταίων ετών κατέδειξαν όλο και περισσότερο 

την ανάγκη να τοποθετηθεί η ΕΕ στην παγκόσμια σκηνή. Η Ευρώπη θα συνεχίσει να 

υποστηρίζει το ανοικτό εμπόριο και την πολυμερή συνεργασία βάσει κανόνων. Ωστόσο, η ΕΕ 

δεν θα πρέπει να είναι αφελής όσον αφορά την προάσπιση των δικών της συμφερόντων και 

θα πρέπει να καταπολεμήσει τον αθέμιτο ανταγωνισμό τόσο στην ενιαία αγορά όσο και 

παγκοσμίως. 

Πιστεύω ότι η Ευρώπη πρέπει να αναπτύξει τα εργαλεία για να προστατεύσει την οικονομία 

μας, να υπερασπιστεί τα γεωπολιτικά μας συμφέροντα και να επιβεβαιώσει την ανοικτή 

στρατηγική αυτονομία μας —αυτό σημαίνει ότι θα αξιοποιήσουμε τα οφέλη που προσφέρει ο 

ανοικτός χαρακτήρας για τις επιχειρήσεις και τους πολίτες μας, προστατεύοντάς τους 

παράλληλα από επιζήμιες ενέργειες τρίτων χωρών, συμπεριλαμβανομένων των εξωεδαφικών 

επιπτώσεων των κυρώσεών τους, και ενισχύοντας την ανθεκτικότητά μας ώστε να είμαστε 

καλύτερα εξοπλισμένοι για μελλοντικές προκλήσεις. 

Για την αντιμετώπιση αυτών των προκλήσεων, πρέπει να αναπτύξουμε μια ευρεία δέσμη 

πολιτικών. Υποστηρίζω τη χάραξη μιας στρατηγικής που βασίζεται σε τρία 

αλληλοενισχυόμενα στοιχεία: ενίσχυση της Οικονομικής και Νομισματικής Ένωσης, με την 

ολοκλήρωση της Τραπεζικής Ένωσης και της Ένωσης Κεφαλαιαγορών ως βασικά στοιχεία· 

ενίσχυση του διεθνούς ρόλου του ευρώ, το οποίο έχει τη δυνατότητα να ενισχύσει την 

οικονομική και χρηματοπιστωτική κυριαρχία της ΕΕ· και ανάπτυξη αποτελεσματικότερης 

πολιτικής κυρώσεων. 


